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Kitüntetett munkásőreink

Ki minek mestere 1970

Intézkedési terv
az új kollektív szerződés előkészítéséreA munkaügyi miniszter rendelete értelmében a következő időszakban ötévi időszakra kell a kollektív szerződéseket megkötni. Ezen belül az egyes juttatások szabályozására rö- videbb időszakra is lehetőség van, számolni kell ugyanis azzal, hogy a szerződésnek a gazdasági eredményekkel szorosan összefüggő részeit teljes részletességgel csak egyévi időtartamra lehet kialakítani. Az új kollektív szerződést ez évben június X-ig, a következő években kötendőket, illetve a módosításokat már január 1. és április 30. közötti időszakban kell elkészíteni.Űj vonása a rendelkezéseknek, hogy a vállalat igazgatójának évenként be kell számolni a kollektív szerződések teljesítéséről, és a beszámoló vitájában a dolgozók is megtehetik az észrevételeiket, javaslataikat. A dolgozók részéről elhangzott javaslatok elbírálásáról az igazgató 15 napon belül köteles írásos választ adni. A kollektív szerződés végrehajtásáról adott igazgatói beszámoló megvitatása az üzemi demokrácia fontos részévé válik, ezért feltétlen szükséges a munkák jó előkészítése. A fentiekben vázolt feladatok maradéktalan és határidőre történő végrehajtása érdekében a vállalat igazgatója és a szak den eddigit. Az I. helyezett I-es körlet 4,1 to/műszervezeti bizottság titkára j eredménye olyan kimagas- 22-es szocialista csapat, Intézkedési tervet dolgo- ' ló, amilyenre az I. üzem ' Kondás István elvtárs, az zott ki és hagyott jóvá. fénykorában sem volt pél- elmúlt évben az I. helye- A7 infó^korióci torvhon ! da. Beszámolója befejezté- zést elért 41-es csapat vezetője, csapata nevében 110 százalékos tervteljesitést vállalt. Magyar János elvtárs, a 27-es csapat vezetője, csapata 112 százalékos tervteljesítését vállalta. Szi

lágyi Gyula elvtárs, a gépészeti részleg párttitkára hozzászólásában elmondotta, hogy a gépészeti rész-

foglalt feladatok egyes fázisait — röviden — az alábbiak szerint foglalhatjuk össze:1. Az egyes üzemek gazdasági vezetői, MDB-elnö- kök, szakmai osztályok január 31-ig véleményt átí
Aktívaértekezlet 

a II -es sz. BányaüzembenHogyan lehet teljesíteni | gyelem megszilárdítása, a az üzem 1971. évi tervét? ! balesetek számának csök-— ezt a kérdést vetette fel Geisz Ferenc pb-titkár elvtárs a január közepén ösz- szehívott aktíva-értekezleten, mintegy 100—120 fő társadalmi és politikai munkás előtt.A válasz, illetve irány- mutatás sem késett, mert dr. Tisza István főmérnök, Csekő József vezetőköny-
ismertették a feladatokat, illetve azokat a területeket, ahol 1971. évben okvetlenül előre kell lépni. Az önköltség csökkentése, ezen belül az anyagtakarékosság, a termelékenység növelése, a munkafe-

nak a régi kollektív szerződés tapasztalatairól. (A szakszervezeti bizottságok már megadták észrevételeiket.)2. Az e célra kialakított vállalati bizottság elkészíti az igazgatói beszámoló jelentés tervezetét. Ezt kibővített vállalati szb-ülésen hagyják jóvá február 27- ig.3. A beszámoló jelentést — az üzemi sajátosságokkal kiegészítve — a termelési tanácskozási rendszernek megfelelően a dolgozókkal megvitatják március 20-ig.4. A beküldött észrevételek,
Az új IV-es üzem szocialista szerződéséből:

Teljesítjük a Szocialista üzem cím elnyerésének feltételeitElőző számunkban már j I-es körlet párttitkára a ! sál kapcsolatban. Fegye- hírt adtunk arról, hogy az , körlet nevében 1971. évre ; lemre, önuralomra, kezde- összevont I.—IV. üzem ja- is szerződés megkötésére ' ményezésre van szüksé-nuár 10-én tartotta kibőví- j tett vállalást a szocialista tett műszaki konferenciá- I körlet cím megtartásáért, ját, melyen részt vett a 1 Vállalást tett arra vonatko- vállalat részéről Kovács I zóan, hogy a körlet éves 
István elvtárs, a vállalat 1 szinten 102 százalékos ossz-pb-titkára.

Kerekes Jenő üzemvezetőelvtárs mindkét üzemrész vonatkozásában beszámolt az 1970-es év gazdasági eredményeiről. Az elmúlt év — mondotta — olyan kimagasló eredmények éve volt, ami túlszárnyal min-
vel Kerekes elvtárs 200 000 forint jutalmat osztott ki a szocialista brigádoknak, a versenyben elért helyezéseknek megfelelően.A beszámolót követően elsőnek Karászi János elvtárs, az I. helyezést elért

kentése, mind-mind létfontosságú feladata az üzem teljes kollektívájának. E tevékenység végrehajtására, illetve népszerűsítésére kérte fel az üzem gazdasági, politikai és társadalmi vezetősége az aktívákat. Minden lehetőséget meg kell ragadni, hogy megértessük és elfogadtassuk dolgovel es Lábán János üzem- m^nyeket. Az 1970. évi „ké- vezeto elvtársak részletesen „yiskedö” időszak utánsokkal tevékenyebben kell a feladatokat propagálni úgy az Ércbányász hasábjain, mint a hangos híradóban, üzemi faliújságokon, de szóbeli agitációban is.

a jogszabályok és a vállalati lehetőségek figyelem- bevételével . albizottságok készítik el a kollektív szerződés egyes fejezeteinek tervezetét. Ezt a vállalati munkabizottság egységes szerkezetbe foglalja április 15-ig.5. A kollektív szerződés tervezetét üzemenként megvitatják és a kapott észrevételeket feldolgozva május 15-ig vállalati szakszervezeti tanácsülésen kerül megkötésre a kollektív szerződés.
Juhász Károly

teljesítményt ér el. Ezt követően a körlet- és részlegvezetők terjesztették be körleteik, illetve részlegük dolgozóinak vállalását és kérték az üzemvezetést, hogy az elmúlt évhez hasonlóan az idei évben is kösse meg velük a szocialista versenyszerződést. 
Mihályi Sándor elvtárs, a

leg a szocialista munka- . következő pontokat fogadta versenyt komolyan, meg- | el:fontol tan veszi. Vállalást | 1. Az éves fkg. tervünkettett a gépészeti részleg nevében arra, hogy a művelők igényeinek megfelelően az igényeket minden vonatkozásban maximálisan elégítik ki.Kovács István elvtárs a ! balesetek miatt kiesett művállalat nevében köszönetét fejezte ki a jelenlevőkön keresztül az I—IV-es üzem valamennyi dolgozójának az 1970-ben végzett jó munkáért, mellyel a vállalat összeredményeihez hozzájárultak. A jövőt illetően felhívta a figyelmet arra, hogy a két üzem összevo
nása, az azzal kapcsolatos 
átállás sorsdöntő a válla
lat életében. Sok függ az átállás sikeres megvalósításától, amely nem lesz probléma mentes. A IV. üzem kérdése nemcsak vállalati, de népgazdasági érdek is. Ezért felelősségünk fokozottan nagyobb az átállás-

A Január 8-i évzáró—évnyitó 
raunkásörzászlóalj gyűlésen 
vállalatunk több dolgozója is 
kitüntetésben részesült. Kiváló 
munkásőr kitüntetést kapott: 
Nemes István Szolgáltató Üzem, 
Hegyi László Kutató-Mélyfúró 
Üzem, Cserti János, Steiner 
József, Lakatos László IV. üzem, 
Tasnádi Lajos, Kotr! Pál II. 
üzem, Gáspár Pál III. üzem.

Kiváló parancsnok kitünte
tésben részesült Kovács Gyula 
II. üzem. A kitüntetésekhez 
gratulálunk.

A vállalati párt végrehajtó 
bizottság munkaterve alapján 
megtárgyalta a vállalati mun- 
kásör-század helyzetét. Az ér
tékelés szerint a század az 
1910-es év kiképzési tervét és 
szolgálati feladatait kiválóan 
teljesítette.

A végrehajtó bizottság vitája 
az eredmények elismerése mel
lett útmutatást adott a század 
1971-es legfontosabb feladatai
nak megoldására.

günkA továbbiakban Kovács elvtárs arról beszélt, hogy a bevezetett gazdasági szabályzók előírják, hogy mindig jobb és jobb eredményeket kell produkálni ahhoz, hogy az életkörülményeket javítani lehessen. Ehhez pedig az egész kollektíva odaadó, jó munkájára van szükség. Kérte a párttagokat és a párton kívülieket, hogy a munka során jelentkező problémákkal forduljanak bizalommal a pártvezetőséghez, az üzemvezetéshez.Az üzemvezető elvtárs összefoglalójában a következőket mondotta: Az elhangzott vállalások felbátorítanak arra, hogy üzemi 
szinten is szerződést kös
sünk a vállalattal a „Szo
cialista munka üzeme”, ezen 
belül az „Élüzem” cím 
elnyerése feltételéről. A szerződés szövegének tervezeteként a konferencia a
102 százalékra; 2. A Ft/fkg. önköltségi tervünket 98 százalékra; 3. Az összüzemi teljesítmény tervünket 102 százalékra teljesítjük. 4. Az 1000 telj. műszakra jutó balesetek miatt kiesett mű-szakszám 14-nél nem lesz több. 5. A körletek, üzemrészek versenyfelajánlásait maximálisan elősegítjük.A továbbiakban a szerződés-tervezet a politikai, a szakmai továbbképzés szervezésével, az igazolatlan műszakhiány csökkentésével, az üzemi demokrácia kiszélesítésével, a szocialista brigádok hétvégi kirándulásának, a tömegsport, általános iskolások honvédelmi nevelése és patronálása, lövészverseny stb. szervezésének vállalásával foglalkozott.

Györkös József

A z 1970-es év során a KISZ-bizottság és aKISZ-alapszervezetek öt szakmából szerveztek vetélkedőt üzemi és vállalati szinten. A résztvevők ossz létszáma 235 fő. Legnépesebb volt — ahogy illik — a vájár szakma 71 fő, majd szép sorban a villanyszerelő 35 fő, a lakatos 50 fő, az operátor 26 fő és a vegyész 53 fő. A résztvevők üzemek szerinti megoszlása, I-es üzem 67 fő, II-es üzem 31 fő, III-as üzem 36 fő, IV-es üzem 18 fő, Szolgáltató Üzem 14 fő, ÉDÜ 49 fő, Kis-Kut Üzem 21 fő, és végül az I. helyezések alakulása: vájár szakmából két első helyezett holtversenyben, I-es III-as üzemek. Operátor szakma: I-es üzem, villanyszerelő szakmából I-es üzem, a lakatos szakmából Szolgáltató Üzem és a vegyes szakmában ÉDÜ.A MEGRENDEZÉS. Tanulságos lett volna, egy olyan statisztikát Is készíteni, hogy a vetélkedők lebonyolításában hány műszaki vezető vette ki a részét. A szakmunkások szakmai képzettségének fokozása mellett, talán azt tartjuk a legnagyobb eredménynek, hogy a gazdasági vezetés felfigyelt erre a mozgalomra. A különböző szintű szakmai vezetők őszinte érdeklődéssel és lél- kesedéssel nyújtottak segítséget minden területen. Lezajlottak a vetélkedők, és az első megállapításunk az volt, hogy a jövőben nem szabad 2 hónapra koncentrálnunk, az összes elődöntőt és döntőt. A cikk elején felhalmozott számokból sejteni lehet, hogy milyen megterhelés volt mindezt ilyen rövid idő alatt lebonyolítani. És aszámok mögött még ott rejlik a kérdések, a forgató- könyvek, a munkahelyek előkészítése. Ez utóbbiról csak annyit, hogy a zsűrik egyöntetű véleménye szerint mindenhol kifogástalan volt. És végül az sem utolsó szempont, hogy a vetélkedők zömmel munkaidő után, illetve vasárnap lettek megtartva. (Rossz nyelvek szerint egyes notórius vetélkedő rendezők még most is bejárnak a központba, mert nem tudják megszokni, hogy máshol is eltölthetik a vasárnap dél- előttjüket.) No, de félre az önsajnálattal. A rendezés jó volt, s ezért méltán illeti dicséret a KlSZ-veze- tőket és műszakiakat egyaránt.MEGÉRTE-E? Talán furcsának tűnik, de felvetődött ez a kérdés is. Mondanom sem kell, nem a munkában résztvevők között. Nem állítom, hogy jellemző, de inkább azok foglalkoztak ezzel a problémával, akik kívülről és „aggódva” figyelik ezt a mozgalmat. Talán nem is rossz- indulattal, vagy gyanakvással, csak értetlenséggel.És ez a szomorú. Aki a mozgalmi életben tevékenykedik, gyakran tapasztalja, hogy mekkora gátat tud jelenteni a jó ötletek, a szép elképzelések, megvalósításának a vaskalapos- ság, a maradi szemlélet. Itt gátról szó sem volt, mert a gazdasági vezetés egyértelműen és hathatósan segítette a mozgalmat, de azért mégis elgondolkoztató, hogy sokan még ma sem értik meg, a mai élet új követelményeit. Azt, hogy egy magas szintű elméleti és gyakorlati követelményeket támasztó vetélkedőre való felkészülést, illetve annak anyagi támogatását, elismerését hosszú- lejáratú kölcsönnek tekint

sék, amely bőven megtérül. A mérlegnek csak az egyik serpenyőjébe tehetünk konkrét adatokat. Azt, hogy a megrendezés és a munkahelyek biztosításának költségei súlyos ezer forintok. A kifizetett jutalmak megközelítik a százezer forintot. De a másik oldalon ott van a vájárvetélkedő, ahol a résztvevők által termelt érték bizonyára fedezi a megrendezés költségeit. Ott van a villanyszerelő és lakatos vetélkedő' rendezőinek az a törekvése, hogy a döntők során szükséges, hasznos felszereléseket állítsanak elő. És végül, de talán elsősorban ott van a szakmai fejlődés. Szabadjon itt említenem, Szirom elvtárs szavait, aki az operátor zsűri elnöke volt. Véleménye szerint, ha a résztvevő operátorok az elért sikerek által kötelezve érezvén magukat, csak 1 centivel csökkentik az üregmagasságot, és egyéb szempontból is még lelkiismeretesebben végzik munkájukat, milliókat takaríthatnak meg vállalatunknak. És ez még csak egy szakma. Mindezeket összevetve, talán nem túlzás azt állítani, — hogy megérte.ÉS A TOVÁBBI TERVEK? Erről csak egész röviden. Még jobban, még nagyobb követelményekkel és még nagyobb létszámmal. A vállalati KISZ-bi- zottság most foglalkozik a termelési mozgalmak fejlesztésének és kiszélesítésének terveivel. Éveken keresztül rendeztük a SZIM- mozgalmakat. A tapasztalatok azt mutatták, hogy sikeresen, eredményesen. A Ki minek mestere mozgalmak csak az utóbbi években fejlődtek fel ilyen színvonalra. Bizonyára nem találtuk még meg a mozgalomban rejlő minden lehetőségét, a legmegfelelőbb szervezési módszereket. A szakmai fejlettség fokozásának egyik új perspektívája tehát ez lesz. Lehet, sőt kell rajta gondolkodni. Nem csak a szervezőnek, hanem a résztvevőknek is. 
A RÉSZTVEVŐKRŐL.Közhelynek számít az a mondat, amely minden vetélkedő zsűrijének részéről elhangzik, hogy „minden vetélkedőnek vannak első és utolsó helyezettéi”. Ezt többnyire vigasztalásnak szánják, hozzátéve, hogy aki egy ilyen vetélkedőn részt vesz, az mindenképpen nyertes, hiszen tanult. Különösen érvényes ez azokra, akik bejutottak az üzemi I. helyezettek és a vállalati döntők résztvevői közé. És végül azoknak a neve, akiket nem kellett vigasztalni:Vájár szakma: I—II. helyezett Bódog Ferenc I. üzem, Bus Imre III. üzem, III. helyezett Baranyi Sándor II. üzem.Operátor szakma: I. helyezett Klobucsár József I. üzem, II. helyezett Balogh F. László I. üzem, III..helyezett Barotányi Béla II. üzem.Villanyszerelő szakma; I. helyezett Szarvas Antal I. üzem, II. helyezett Németh István Szolgáltató Üzem, III. helyezett Szász Pál I. üzem.Lakatos szakma: I. helyezett Varga Jenő Szolgáltató Üzem, II. helyezett Fenyves József IV. üzem, III. helyezett Illés János Kis- Kut.Vegyész szakma: I. helyezett Horváth András ÉDÜ, II. helyezett Farkas Jánosné ÉDÜ, III. helyezett Schlóder Ferenc Kis- Kut. Palásthy József
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Segítenek a vállalatok

1971 első felében 215 új óvodai férőhely a kerületben

Túlteljesítettük a kollektív szerződés előirányzatát

Hogyan alakult dolgozóink átlagkeresete?
A III. kér. Tanács VB- 

elnökével, Jávori István 
elvtárssal arról beszélge
tünk, hogy az 1971-es év 
első félévében hány óvoda 
kerül átadásra a III. kerü
letben és hány gyermek 
óvodai elhelyezését tudják 
biztosítani?Az 1971-es év első felében négy óvoda épül, aminek az építését az 1970- es évben kezdték el. A Honvéd utcai óvoda 50 férőhellyel bővül és teljesen fel lett újítva. 1971. január 11-én már be is indult. Ez úgy vált lehetségessé, hogy a MÉV egy lakást adott az óvodában lakó óvónőnek és az így felszabaduló lakást alakították át. Az átalakítási munkálatokat a MÉV Steinmetz Miklós nevű szocialista brigádja végezte társadalmi munkában. Az Endresz György utcai óvoda január 18-án nyílt meg 50 férőhellyel. Azonban 80 gyermeket kellett felvenni, mert több gyermek elhelyezése sürgős és szükséges volt. 1970. november végén kezdték el az Építők útja-i fa-panel óvoda építését és valószínű, hogy február végén újabb 50 gyermek elhelyezése válik lehetségessé. Ennek az óvodának konyhája nincs, de a régebbi Építők útja-i óvoda konyhája eltudja látni az újabb 50 gyermek élelmezését is. A Hajnóczi utcai óvoda emeleti lakrészének átalakításában 35 gyermek óvodai férőhelyét biztosítjuk. Az átépítést a MÉV Szolgáltató Üzem gyártó üzemegység építészeti csoportja végzi. Egy—két hónap múlva az átalakítási munkálatok elkészülnek. A tanács a fenti lehetőségeket kiaknázva, a MÉV segítségét igénybevéve, így próbálta az elmaradt beruházásokat pótolni. így válik lehetővé, hogy az első félévben 215 kisgyermek óvodai elhelyezését biztosítani tudjuk.

Hallottuk, hogy az End
resz György úti óvoda át
adásának határideje több
ször módosítva lett, mi 
okozta a lemaradást?— Az építőipari vállalat az óvodát felépítette, de az elmúlt év természeti csapása akadályt jelentett a festési, mázolási és egyéb munkák elvégzésében. Ezért az építőipari vállalattal megbeszélve, tanácsunk keresett kapacitást a hátralevő munkák elvégzésére. Az óvodai felszerelés 50 gyermekre volt tervezve, de mivel 80 gyermeket kellett felvenni, a felszerelés is kiegészítésre szorult. Végül is a támogatást adó vállalatok, intézmények segítségével megoldódtak a problémák és január 18-án megnyílt az óvoda. Az 1971-es év első felében 185 férőhelyre 215 gyermeket vettünk fel, de még így is gondot okoz a kisgyermekek további óvodai elhelyezése. A MÉV gazdasági vezetése, pártbizottsága, szakszervezeti bizottsága az óvodai férőhelyek ügyében mindig aktív segítséget nyújtott gondjainkhoz. Magunk és a szülők nevében köszönjük ezt az önzetlen támogatást és bízunk benne, hogy abban a következő időkben is részünk lesz — fejezte be nyilatkozatát Jávori elvtárs.

Horváth Jánosné

Képünkön az Endresz György úti óvodában
Miről ír a Pártélet?

Hasznos tanácsok a pártcsoport-élet, 
az ideológiai munka szervezéséhezA Pártélet januári száma — figyelembe véve, hogy az elmúlt választások során több - mint 6800 titkár, 28 ezer vezetőségi tag és 15 ezer pártbizottsági tag újonnan került funkcióba — hasznos tanácsot és útmutatást igyekszik adni a „Hogyan? Az új vezetőségnek javasoljuk” című cikkben.

Teszt-vizsga
a politikai iskolánA középfokú iskola — kísérletképpen — kétéves tanfolyammá szervezése következtében féléves vizsgák nem voltak kiírva, az üzem oktatási bizottsága ennek ellenére úgy döntött, hogy beszámolót tart a fél év anyagából, nem vizsgaszerű körülmények között, inkább a félévben tanultak összefoglalása, ismételt rögzítése céljából.A beszámolón megjelent 20 hallgató, előre legépelt teszt-lapokat kapott, melyekre egy—két szóval, vagy a jó válasz aláhúzásával kellett válaszolni, ez aztán jó hangulatot teremtett a félévben tanultak megvitatásához, melyben a hallgatóság teljes számmal, nagy vitakészséggel vett részt.A beszámoló sikere igazolta a két évre megemelt tanfolyam tartalmi fejlődését és e mellett a beszámoló szükségességét is bizonyította. Mach Péter
Tányér = bizonyítvány?

A gyerek napközis, eleven, 
amolyan „mágneses” gyerek. 
Vonzza a bajt. Így mesélte: 
Ettük a levest, de a tányér 
repedt volt; egyik repedés 
hosszában, a másik kereszt
ben. Megette a levest, kibír
ta, nem a gyerek, hanem a 
tányér. Jött a rizs meg a hús, 
ették késsel, villával. De amint 
szokás, a kés életlen. A tá
nyér pedig szétesett három da
rabba és le a földre. A taní
tóbácsi ügyelt és Jött. A gye
rek meg ment a seprűért és 
a lapátért. A tanltóbácsi mond
ta, holnap hozol egy tányért! 

j Nem kérdezte: éhes vagy-e? 
Aznap is este ért haza, na
gyon éhesen. Másnap a taní
tóbácsi megkérdezte, hoztad a 
tányért? Nem, mondta rövi
den, aztán halkan hozzátette, 
elfelejtettem. Hozd az ellen
őrződet! A tanltóbácsi beírta. 
Ezt már megmutatta, aztán el 
is mesélte, üsse kő gondoltam, 
másnap vitte a tányért reggel, 
este meg hozta vissza. Sirt. 
Nem fogadták el. Azt mond
ták, Ilyent ott már kiselejtez

Hazánkban jelenleg 21 ezer pártalapszervezet működik, ezért a cikk először is a pártalapszervezetek helyét határozza meg a pártéletben. Foglalkozik a kollektív vezetéssel és az egyes reszortfelelősök feladatával, hangsúlyozza, hogy az egész pártmunkáért az egész választott szerv felelős, de érvényesül az egyes vezetőségi tagok egyéni felelőssége is.A párttagság mindenekelőtt a taggyűléseken kapcsolódik be a párt politikájának kialakításába, formálásába. A tagság legfőbb fóruma a taggyűlés, de a taggyűlés csak úgy töltheti be feladatát, ha a vezetőség jól készíti elő, jól szervezi meg. A cikk útmutatást ad a napirendek megválasztásához, amely biztosítja, hogy eleven eszmecsere, vitafórum alakuljon ki.A munkatervek készítéséhez is hasznos tanácsot adnak kiemelve, hogy napjainkban megnövekedett a szerepe a tervszerű pártmunkának, de ez nem jelenti azt, hogy a felvetődő napi problémákkal nem kell foglalkozni a vezetőségeknek.A Pártélet további részében a propagandisták „A monopólista fejlődés új vonásairól” című cikkel kapnak segítséget a munkájukhoz. A hagyományoknak megfelelően, gazdag témakörben olvashatunk cikkeket a pártszervezeteink életéből. Juhász Károly
nek, mert sárga. Tehát selej
teznek! Jobban megnéztem a 
tányért; sima. mély, fehér 
volt, ciráda nélkül. Biztos ez 
volt a baj - gondoltam —, 
másnap vitt 20 forintot. Vissza
adták a húszast azzal, hogy a 
tányér kell. De elkérték az 
ellenőrzőt és a tanltóbácsi azt 
mondta, addig nincs bizonyít
vány, amíg nincs tányér! Ez 
decemberben volt, úgy szünet 
előtt. Az ellenőrző ugrott, de 
jött a karácsony, a szünet, 
majd az első tanítási nap.

A tányérra már senki sem 
emlékezett - gondolnánk -, 
de mégis 1 Nagy Izgalommal 
vártam a gyereket és a bizo
nyítványt. Ilazajövet kérdez
tem, mennyi? Pont négy, meg
mutatni nem tudom, az ellen
őrzőt csak megmutatták, oda 
nem adták. Tudod a tányér 
miatt - folytatta. Nem szóltam 
semmit, öltözködtem és be
mentem az iskolába. Az Igaz
gatóhelyettes és három tanár
néni még bent volt. Kérdez
tem, nem nagy rössel, nyugod

tan. Az egyik tanárnéni ntond-

Kevés a kereset — Más cégnél többel fizetnek — Nem dolgozom tovább 
az üzemben, mert nincs bérfejlesztésTovább is lehetne sorolni ezeket a megjegyzéseket, amelyeket év közben igen gyakran hallottunk dolgozóinktól a keresettel kapcsolatban. Sajnos sokan be is tartották szavukat: 1970- ben 2164 munkás lépett ki a vállalattól. Nem mondhatjuk azt, hogy a fluktuáció kizárólagos oka az alacsony kereset, hiszen még számtalan körülmény (lakás, egészségi állapot, családi ok stb.) késztetheti a dolgozókat a munkahely változtatására, de lényeges az okok között a kereset alakulása.Valóban milyenek is a keresetek vállalatunknál?A munkások átlagkeresete 1970-ben 35 696 forint volt egy főre. Ez 4,2 százalékkal magasabb mint az előző évi.. Az igaz, hogy 1970-ben nem tett a vállalat nagyobb jelentőségű bérintézkedést, de . tudni

Megnevezés•
I. sz. Bányaüzem

II. sz. Bányaüzem
III. sz. Bányaüzem
IV. sz. BányaüzemÉrcdúsító ÜzemKutató-Mélyfúró ÜzemSzolgáltató ÜzemKísérleti-Kutató üzem
Központ összesen:Pozitívan kell tehát értékelni a fejlődést. Az igaz, hogy az átlagok sok mindent eltakarnak. A bányaüzemeknél a fentikben kimutatott fejlődésen belül' lényegesen magasabb volt a vájvégi dolgozók bérfejlődése a teljesítmény nö-

Lehetőségek, feladatok a szakszervezeti munkában
A Ill-as Bányaüzem szakszervezeti küldöttértekezletéről

A III. Bányaüzem 1971. január 17-én tartotta szak- szervezeti küldöttértekezletét a Ságvári Művelődési Házban. Az értekezleten a BDSZ részéről Vakán Ferenc, a vállalati szb részéről pedig Horváth Bertalan elvtársak vettek részt. Szóbeli beszámolójában Izsó Balázs titkár elvtárs megkülönböztetett figyelemmel szólt a szakszervezeti bizalmihálózat szerepéről. Megállapította, hogy a bizalmiak az összekötő kapocs szerepét töltik be a veze-
ta, hogy ö hallotta, beszélték 
az esetet. Kik - gondoltam. 
Konyhásnénlk, tanár bácsik, ta
nár nénik? Es akkor vajon 
ők mit gondoltak a gyerekről 
meg rólam? Most már mind
egy.

Kíváncsi a természetem, s 
kérdeztem, sok tányér törik? 
Igen. Különösen a mosogatás
nál, olyan sok, hogy a gond
nokság nem győzi pénzzel. De 
ez fogyóeszköz, mondom! Igen, 
nagyon fogyó eszköz, kapom 
a választ. De hozzá kell tennem, 
hogy megígérték, utána fog
nak nézni. Az igazgatóhelyet
tes. Elhiszem, biztos vagyok 
benne. De már csak utána fog 
nézni!

De mi lesz a gyerekkel? öt 
majd nekem kell rendbehoz
nom? Eddig egy hónapon ke
resztül erre senki sem gon
dolt? Jó rendbehozom. Ehhez 
viszont kérem a pedagógusok, 
sőt a gazdasági vezetők segít
ségét is. Még kérek valamit! 
Ilyen eset semmi körülmények 
között ne fordulhasson elő a 
„Bánki Donátban”, de máshol 
sem, és mással sem. Mert van 
ilyen, még utasításban Is!

BUZADY GYÖRGY

kell azt, hogy az 1969-ben több szakaszban végrehajtott bérfejlesztésnél már számoltunk az 1970. évi bérkihatásokkal. Ennek következménye az, hogy a munkásoknál egy főre vetítve 1450 forinttal több bért fizettünk ki 1970-ben mint az előző évben.Még magasabb a fejlődés százaléka, ha a munkabéreket egy teljesített" műszakra vetítjük. Az elmúlt évben ugyanis növekedett az olyan kiesett idő (betegség, igazolatlan mulasztás, engedélyezett távoliét) amelyre a dolgozók nem kapnak fizetést. Ezért a Ft/műszak átlagbér jobban kifejezi a munkaidővel arányos bért. Vállalati átlagban 6,4 százalékkal növekedtek a műszak keresetek.A Ft/műszak átlagkeresetek üzemenként az alábbiak szerint alakultak:1969. év 1970. év FejlődésFt/mű százaléka160,8 170,8 106,2166,1 185,6 111,7163,2 177,5 108,8155,4 163,0 104,9103,7 106,2 102,4107,9 115.1 106,7109,8 113,5 103,4108,7 109,7 100,999,3 104,6 105,3139,6 148,6 106,4velésre biztosított keretekmiatt, mint a kiszolgálódolgozóké. A többi üzemen belül sem volt egységes a fejlődés minden rétegnél. Egyes szakmai csoportoknál béraránytalanságok keletkeztek nemcsak vállalaton belül, hanem a külső

tőség és a tagság között, és ilyen értelemben a szervezeti élet és az üzemi demokrácia alappilléreit alkotják. A küldöttértekezlet az írásbeli beszámolót, a szóbeli kiegészítésekkel együtt elfogadta. A beszámolási időszakban végzett munkát a hozzászólók a jövőbe mutató észrevételeikkel egészítették ki. Vakán Ferenc elvtárs a balesetvédelmi helyzet igen pozitív üzemi eredményeivel foglalkozott részletesen, majd alátámasztotta Gyulai Sándor KISZ-titkár hozzászólását a szakszervezet és a KISZ kapcsolatának fontosságáról és további erősítéséről.Horváth Bertalan elvtárs többek között így nyilatkozott: „Én magam a III. Bányaüzemet csak úgy nevezem, hogy kezdeményező üzem”. Németh Lajos főmérnök elvtárs az 1971. évi termelési feladatokról szólt. Fő vonalaiban ismertette az üzem 1971. évi vecseny- állását és megállapította, hogy az éves feladat olyan komplex dolog, melyhez az egész üzem kollektívája szükséges. Elsősorban az egyre erősödő szocialista brigádmozgalomra támaszkodva érhetünk el további jó eredményeket.Jerney Miklós elvtárs a rehabilitációs bizottság és j MUCSÖ munkájának jobb 1 összehangolását vetette fel.

vállalatokhoz, intézményekhez viszonyítva is.Az alkalmazotti állománynál szerényebb mértékű volt a fejlődés. Az 1969. évi 32 476 forinttal szemben 1970-ben 32 805 forint volt átlagosan egy dolgozó éves munkabére prémiummal és újítási díjakkal együtt. Ez egyszázalékos fejlődésnek felel meg. Az egyes csoportokban itt is eltérő volt a fejlődés, a műszakiak munkabére pl. 1,7 százalékkal fejlődött.Az 1970. évre érvényes bázis átlagbér színvonalmutatót 104 százalékra teljesítettük, a kollektív szerződésben rögzített 2,5 százalékos túllépés helyett.A fentiekben ismertetett számok nem tartalmazzák a részesedési alapból fizetett nyereségprémiumokat, nyereségjutalmat, hűségjutalmat és az év végi részesedést, ahol szintén fejlődés volt. Hűségjutalomból is pl. 2,5 millió forinttal többet fizetett ki vállalatunk 1970-ben mint az előző évben. Dolgozóinknak tehát nemcsak a munkabére, hanem az összjövedelme is emelkedett 1970-ben.Az elmondottak ellenére se mmondhatjuk, hogy nincsenek problémák. Egyes szakmai csoportok bérfejlődése elmaradt, feszültségek keletkeztek. A most készülő kollektív szerződések feladata lesz — a vállalati lehetőségek figyelem- bevételével — meghatározni a bérfejlesztés mértékét, a helyes bérarányok kialakítását.
Juhász Károly

A bányászat jellegéből fakadóan a munkaképességcsökkenés problémája nálunk élesebben vetődik fel, mint más iparágakban. Szükségesnek és indokoltnak látszik olyan, a vállalati (üzemi) termelést elősegítő üzemágak létrehozá- I sa, melyben csökkent-munkaképességű dolgozóink foglalkoztatása teljes egészében megoldható lenne.Lakatos Gergely elvtárs az üzemünkben bevezetett kétműszakos termelés adta lehetőségekkel foglalkozott és felvetette a következő gondolatot: a szocialistabrigádgyűléseket és egyéb, a termeléssel kapcsolatos brigádértekezleteket a „lyukas” műszak alatt lenne célszerű megtartani az eddigi vasárnapi időpontok helyett. Ezzel elérhető lenne, a vidéki dolgozók aktívabb bevonása a mozgalomba.Izsó Balázs elvtárs összefoglalója után a maga és az üzemi szakszervezeti tanács nevében lemondott. Ezt követően a küldöttértekezlet megválasztotta az új szakszervezeti tanácsot és a vállalati küldöttértekezlet résztvevőit, az üzemi szb titkárának ismét Izsó elvtárs lett megválasztva.
Csontos István

/
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Sikerük titka
a csapat jó kollektív szelleme

Beszélgetés a III-as Bányaüzem 28-as csapatvezetőjével

Gazdaságosabban, olcsóbban a hétköznapi munkánkban
Útkeresés a Il-es sz. Bányaüzemben

Üzemünkben is megtartottuk az éves munkát értékelő tanácskozást. Kocsor Ferenc üzemvezető elvtárs ismertette az 1970. év eredményeit. Elmondta, hogy az év elején elsősorban a hangulat megjavítása volt a cél, hiszen 1969-ben nem sikerült az üzemi terv teljesítése. Majd bejelentette, hogy az üzem legfontosabb termelési mutatóit 100 százalék felett teljesítette. Külön kiemelte azokat a műszaki fejlesztéseket, melyek hozzájárultak az üzemi terv sikeres teljesítéséhez.Beszélt Kocsor elvtárs a szocialista demokrácia ki- szélesítéséről, a dolgozók véleményének kikéréséről, majd beszámolóját így fejezte be: „...mindezek az eredmények azonban 1970- ben nem váltak volna elérhetővé, ha nem állnak mögöttünk egységesen az üzem fizikai és műszaki dolgozói. Kérjük dolgozóinkat, hogy 1971-ben tovább folytassák az 1970-ben megkezdett munkát, közös ösz- szefogással igyekezzünk még jobb eredményt elérni.”Ezután került sor a ki- lenchónapos kongresszusi munka verseny eredményének kihirdetésére és a jutalmak átadására.I. helyen a 28-as csapat végzett 180,2, II. helyen a 9-es és 4-es csapat végzett 131,0 százalékkal, a körletek versenyét a III. körlet nyerte.Az eredményhirdetés után beszélgettünk az első helyen végzett 28-as csapat vezetőjével, Gonda János elvtárssal. Kérdésünk az, hogy mi a titka ennek az eredménynek? Gonda elvtárs elmosolyodott és a következőket válaszolta:— Titkunk nincs. Mi bár
41-es szocialista brigád első helyezése 

és ami mögötte vanA sportban gondosan számon tartják az egyes sportágakban elért eredményeket, kimagasló teljesítményeket. Így válik azután egy-egy kimagasló teljesítményt elértsportoló neve országosan, sőt világviszonylatban is ismertté.De nem csak a sportban, hanem a mindennapi életben, a munka frontján is születnek olyan eredmények, amelyekről érdemes beszélni, érdemes példaként állítani a dolgozók elé. Nem akarok dicsekedni a volt I. üzem (ma már IV-es üzem) 41-es szocialista brigádjának 1970-ben elért eredményeivel, de szerénységből hallgatni róluk, véleményem szerint bűn lenne.Kondás elvtárs, a szocialista brigád vezetője nagyon szerényen beszél brigádjáról, még szerényebben önmagáról. Elmondotta, hogy első ízben 1965-ben kötöttek Szocialista brigád szerződést. A Szocialista brigád cím elnyerésének feltételeit 1967-ben nem tudták teljesíteni. A brigád tíz főből áll, egy fő kivételével megalakulásuk óta együtt vannak. Jól összeszoktak, egymás gondjait, problémáit nemcsak a munkahelyen, de a magán

kinek elmondjuk munka- módszerünket és készségesen átadjuk tapasztalatainkat. A siker. elsősorban a csapaton uralkodó kollektív szellemnek köszönhető. Fiatal, lelkes gárda dolgozik együtt. Lehet, hogy nem hiszik el, de két éve nem volt veszekedés a csapat tagjai között. A brigádgyűléseket általában a lakásokon tartjuk, ezzel elkerüljük a családi bonyodalmakat. A csapaton egy kivétellel családosok dolgoznak. Együtt szórakozunk, egymás születésnapját, névnapját együtt ünnepeljük.Ügy hallottuk, hogy a csapaton nagyszerű újítók is vannak?— A tavalyi évben ugyan csak egy újításunkat terjesztettek el vállalatunknál, de mi minden újra és észszerűre felfigyelünk és alkalmazzuk, pl. az üzemben egyedül mi használunk fú-
Tudja-e, hogy... ?— az Eötvös-inga olyan érzékeny, hogy a szobában levő tárgyak, emberek tömegvonzását is megérzi?— az Eötvös-inga a 20- as 30-as évek világszerte használt kőolajkutató műszere volt?— Eötvös-ingával fedezték fel Texas és Venezuela olajmezőit és a Zalai kőolajvidéket is?— a súly és tömeg arányosságára vonatkozó Eöt- vös-kísérlet a világ egyik legprecizebb mérése?— a folyadékok felületi feszültségének hőmérséklet- függését (Eötvös törvény) Eötvös fedezte fel?— Eötvös Lorádot a Tanácsköztársaság oktatási

életben is ismerik. Ha lehet, segítenek egymáson és állandó kapcsolatot tartanak fenn. A hiányosságokat sem a munkahelyen, sem a magánéletben nem hallgatják el egymás előtt, hanem felvetik azokat, igyekeznek így egymást segíteni, nevelni, amely rendszerint eredménnyel is jár. Talán ennek az igazán összekovácsolódott kollektívának tudható be azok az eredmények, melyeket az elmúlt évben elértek.Az 1970-es jubileumi év első versenyszakasza hazánk felszabadulásának 25. évfordulójával zárult. A csapat ekkor még csak a II. helyezést érte el a munkaversenyben, melynek elismeréséül 12 000 forint- jutalmat kapott. A verseny második szakasza bányásznapig tartott. E szakaszt már elsőként nyeri 15 000 forint jutalommal. Töretlen lendülettel és akarattal vágnak neki az utolsó versenyszakasznak, mely a X. pártkongresszus tiszteletére folyik. Ebből is elsőként kerülnek ki. Jutalmuk ismét 15 000 forint. Éves szinten összesítve teljesítményük az üzem életében elért eddigi legmagasabb teljesítmény.Fejtési tervüket 126,6, vá-

' rólétrát és a robbantási technológiánk is sajátos.Ezt a sikert a csapat három körletben érte el. Külön kiemelkedik a bányász- ' napi munkaverseny, amikor egy hónap alatt üzemi érdekből háromszor változtattak körletet és úgy is megnyerték ezt a versenyszakaszt.Utolsó kérdésünk kissé sablonos. Mit várnak ettől az évtől?— Szeretnénk az 1971. évben is jól dolgozni és mivel nagyon szeretünk versenyezni, az Ércbányász előző számában versenyre hívtuk a többi szocialista csapatokat is. Reméljük, a verseny folyamán még hallat magáról csapatunk.Eddigi eredményeikhez gratulálunk és az új verseny küzdelmében további jó helyezéseket kívánunk.Gyulai Sándor
népbizottsága saját halottjának tekintette?

AZ ANYAG- ES Áruforgalmi főosztály 
DOLGOZÓINAK PANASZA
Minden munkaszüneti napon 

éles vita alakul ki a reggeli 
polgári járaton a 12-es AKÖV 
jegykezelői és az I-es és Il-es 
rakodó dolgozói között. A 
jegykezelő szerint bérleteink
kel csak a pellérdl járaton le
het utazni. A pellérdi kalauz 
szerint viszont azon a vonalon 
nem érvényes az üzemi bérlet 
és kétforintos jegyet kell vál
taniuk. Kinek van igaza? 
Döntsék el az illetékesek, de 
hamar, mert dolgozóinknak ad
dig is ki kell utazniok mun
kaszüneti napokon munkahe
lyeikre. Nem szórakozásból, 
hanem azért, hogy a beérkező 
vagonokat időben kirakják.

HUNYADVARI BÉLA

gathajtási tervüket 131,0, ossz üzemi tervüket 128,1 százalékra teljesítették.Kondás István elvtárs a január 10-én megtartott műszaki konferencián ilyen eredmények után büszkén vehette fel a megérdemelt jutalmat, oklevelet és a „Legjobb szocialista brigádnak” feliratú zászlót.A körletben a 41-es csapatról egyértelmű a vélemény. Munkájukra mindenkor, a legváltozatosabb körülmények között is, biztonságosan lehet számítani. Semmilyen munkavégzéstől nem riadnak vissza. A legrosszabb geológiai körülmények estén is maximálisan és mindenkor betartják a BTE fegyelmet. Kondás elvtárs csapatvezetői teendőit az átlag szintnél eredményesebben oldja meg. Ez

Tudja-e ön, kedves szocialista brígádvezető elvtárs, hogy az ön csapata 1970-ben 71 db töltőpálcát használt el, azaz minden negyedik nap egyet? Tudja-e, hogy az ön szocialista brigádja minden második nap összetört egy izzót, azaz az egész év folyamán 136 darabot használt el? Tudja-e, hogy csapatának egész évi 338 fm lővezeték és 286 fm villanyvezeték fogyasztása azt jelenti, hogy naponta 1,20 fm lő- vezetéket és 1,02 fm villanyvezetéket vágtak le? És tudja-e, hogy csak a fent felsorolt adatok alapján, az ön csapata:71 db töltőpálca 568, 136 db izzó 666, 338 fm lővezeték 1014, 286 fm villanyvezeték 1144, összesen 3392 forintösszeggel emelte az üzemi költségeket? Az üzemi csapatszám alapján tehát csak a fenti tételekből 238 ezer forint terhelte az üzem összköltségét. Nem hisszük, hogy van olyan csapatvezető vájár, aki vállalná ezeket a számokat; Nincs is kimutatva, hogy van olyan csapat, amelyik a fenti pazarlást ténylegesen elkövette volna. De a számok tényadatok, mert az üzem összfogyasztását bontottuk le egy csapatra. Ez pedig egyértelmű. És itt álljunk meg egy szóra. Most nem az ún. „nagy” tételekről van szó, bányafáról, csőről, sínről, hanem sok kicsi dologról, apró anyagról, amelyek azonban összességükben rengeteg pénzt tudnak elvinni. Elég felsorolnunk néhány anyag 1970-es évi költségét, hogy érzékeltessük, milyen ösz- szegekről is beszélünk:tilafoncsavar 144 000, sín- szeg 74 000, sínheveder 28 000, fél-colos áteresztő szelep 45 000, M—16-os

a magyarázata az elért eredményeknek és a körlet vezetői a jövőt illetően is bíznak abban, hogy a 41-es szocialista brigádra mindig építhetnek. Kondás elvtárs beszélgetésünk befejezéseként elmondotta, hogy nem fognak megnyu- 1 godni az elért sikerek habárain. Ez évre is szocialista brigádszerződést kötnek, melyben 110 százalékos tervteljesítést vállalnak.E vállalással brigádjának ! tagjai: Horváth János, Soós Lajos, Vámos Imre szakvezető vájárok, Bálint János, Rab András, Arató István, Szabó László, Balázs János és Vigh Sándor brigádtagok is egyetértenek. Gy. J.

anya 36 000, szeg 75 000 forint.Íme, megint csak néhány tétel, és félmillió forint terheli az üzemet. Természetes, hogy anyagok kellenek, anyagokat használunk. De van-e közöttünk olyan, aki még nem látott sínszeget, vagy tilafoncsavart tucatjával a csorgában? Anyákat, szögesdobozokat, izzót a bélelés mögött? Vezetéket, fúrószárakat a régi fejtésekben? És ezt kell megakadályozni. Minden forint, vagy ha úgy tetszik, fillér, amit megtakarítunk, az ön, a mi nyereségünket gyarapítja. És minden forint vagy fillér, amit elpazarolunk, a nyereséget csökkenti. Sok kicsi pedig sokra megy.Befejeztük az év első hónapját. Már most kell hangsúlyoznunk, és az év folyamán állandóan visszatérni rá, hogy az elmúlt években csak azért volt nyereséges az üzem, mert többlet fémtermelést értünk el. Ha. csak 100 szá
Vajon mi értelme van?A vállalatnál minden hónapban összeszedik' az elmúlt hónapi MÁVAUT bérleteket. Nem tudjukmi- ért? Ha valaki elveszíti lejárt bérletét, a következő hónapban 1971. évtől kezdve le fogják vonni a dolgozótól a bérlet ára és a dolgozó által fizetett 40 forint különbözetet.Nem tudjuk kinek és miért van erre szüksége? A vállalat a bérleteket, azok számát is feljegyezve a dolgozó egyidejű elismerő aláírásával adja ki. Van tehát hitelt érdemlő bizonylat arról, hogy az illetékes tulajdonos átvette a bér- I letét. Vagy aláírás nem elég? Csodálkoznánk ezen, hiszen a többezer forintos hűségjutalmak, a fizetések felvételét egyszerű aláírással ismeri el a dolgozó. Va

Geofizikusok szellemi vetélkedőjeNemrég múlott ötven éve, hogy Einstein szájából elhangzott: „A fizika egyik fejedelme távozott el közülünk.”Eötvös Lorándra vonatkoztak e megtisztelő, tudományos, közéleti és emberi nagysághoz méltó szavak. Személyében tiszteljük a fizika egyik kiválóságát és a magyar geofizikai kutatások atyját, akinek munkássága az egész világ geofizikájára igen nagy hatással volt.A Magyar Geofizikusok Egyesülete Dél-dunántúli Csoportja 1970. évi évzáró klubestjén vetélkedővel fejezte ki tiszteletét a nagy tudós emlékének. A vetélkedő elsőrendű célja az volt, hogy minél szélesebb körben és minél alaposabban megismerjék az egyesület tagjai Eötvös Loránd életét és munkásságát. Ügy érezzük ez sikerült is, mivel a felkészüléshez minden tag számára rendelkezésre bocsátottuk a forrás- I munkák jegyzékét, sőt egyes cikkek, tanulmányok sokszorosított másolatát is.Az egyesület dél-dunántúli csoportjához tartoznak a vállalatunknál dolgozó geo- j : fizikusokon kívül a Mécsé- i

zalékra teljesítettük volna az éves tervet, a megengedettnél magasabb költségeink miatt nem lett volna nyereségünk. Többlet fémtermelésre pedig 1971-ben nincs lehetőség. Ez az út zárva van előttünk; Kizárólagosan a másik út nyitott, és azon kell előrelépni gazdaságosabban, termelékenyebben, olcsóbban kell termelni.Vigyázzunk tehát a fillérekre, mert amit kis gondossággal megtakarítunk, azt forintban kapjuk visz- sza.
Érdi Krausz Gábor

Rövid hírek
Pataki Imre asztalos és G8- 

mőrl István fatelepi dolgozó 
elvtársak február 15-én vonul
nak nyugállományba. Ünnepé
lyes elbúcsúztatásukra február 
15-én kerül sor a Főosztályon.— Vállalatunk 23 szak- szervezeti funkcionáriusa eredményesen elvégezte január 4. és 16. között a kéthetes vezetőbizalmi tanfolyamot.
jon az alig 100 forint érték felett levő buszbérletnél ez nem felel meg?A MÁVAUT-nak sem lehet szüksége a régi bérletre, hiszen azt, mint árut tulajdonképpen eladta. Ebből a szempontból teljesen mindegy, hogy a buszbérlet árának egy részét fizeti csak a dolgozó, másik részét pedig a vállalat. Sehol a világon nincs olyan rendszer, ahol a gazdát cserélt árut elhasználás után a kereskedelemnek vissza kell juttatni. Mit szólnának, ha pl. cipővásárlásnál is a régi, elhasznált cipőt le kellene adni a cipőboltban, áruházban.Mi értelme van ennek a túlzott adminisztrációnak?

K. L.

ki Szénbányák és a Dunántúli Kőolaj Kutató és Feltáró Vállalat geofizikusai is, akik szép számmal képviseltették magukat és részt- vettek a vetélkedőn is.A vetélkedőn elért pontszámok alapján az alábbi helyezési sorrend alakult ki;1. Klotz István geofizikus mérnök MÉV Kutató-Mélyfúró Üzem 606, 2. Feren- szi László geofizikus mérnök Kőolaj Kutató és Feltáró Vállalat 400, 3. Elekes Géza geofizikus technikus MÉV II. Bányaüzem, Csi- gó József geofizikus mérnök Kőolaj Kutató -és Fejtáró Vállalat 100—100 forintos könyvvásárlási utalvány.A Magyar Geofizikus Egyesület elnökségében is elismeréssel nyilatkoztak csoportunk által szervezett vetélkedőről, amelynek sikeréhez a tagság aktív részvétele mellett, Elek István és Vados István tagtársak a forrásmunkák összegyűjtésével, Géresi Gyula és Gerzson István tagtársak pedig a kérdések kidolgozásával és a vetél og kedő lebonyolítás* rultak hozzá. A.G. i.
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A jövő reménységei között 

Emberpalánták 
az uszodábanA Honvéd utcai óvoda I udvarán 40 kis úszóbébi so- I rakozik az óvónénik szavá- , ra, hogy rendezett sorok- ; ban elinduljanak a Tanár- i képző Főiskola uszodája fe- ' lé.'Óvodások az uszodában? , Igen! A Pécsi Ércbányász úszószakosztálya kezdeményezése alapján a múlt év októberében létrehozta az óvodások úszóoktatását. Balogh Mária edző irányítása mellett sajátítják el a jövő reménységei az úszás alapjait. Az eltelt idő alatt megtanulták az úszónyilat, a lábtempót, a bátrabbak a vízalatti úszást, ami jelenleg „csak” három—négy méter távolságod jelent. Különösen jó eredmény ez, ha figyelembe vesszük, hogy ezek a kis emberkék három—négy évesek. Megtudtuk az edzőnőtől még,

hogy a gyerekek nagyon szeretnek „fürdeni” és ez mellett fegyelmezettek, ami a későbbiekben megköny- nyíti a komolyabb gyakorlatok elsajátítását.Az öröm mellett üröm is van. Sajnos csak hetenként egy alkalommal jut idő a foglalkozásra, mivel csak egy medence áll rendelkezésükre, amely nem

teszi lehetővé a rendszeres úszóoktatást. Ilyen körülmények között még kitartóbb munkára, türelemre van szükség, oktató és szülő részéről egyaránt, hogy ezek a kis palánták a jövő úszósport bázisává legyenek.
K. M.

Nyolc év a kapuban TEKE
A nyurga, fekete fiatal- I ember rugóként pattan a labdáért, s szorítja magához, mint valami zsákmányt. Igaz is, a kapusnak a megszerzett labda, kivédett lövés mindig jó fogás. És Hadnagy Ferenc, az Ércbányász kitűnő kapusa bizony sokszor zsákmányolt. Nyolc éve múlt, hogy kézilabdázni kezdett, a Pécsi Dózsában. — Valamikor középiskolás koromban tornász voltam, de a pályán mindig csak a kapus posztját szerettem. Ezért az első perctől kezdve védtem, immár nyolc hosszú éve igazolt játékosként. Nagyon szeretem ezt a sportágat, a feleségem a Bányászban játszott, s egyéves kisfiam is gyakran jár mérkőzéseinkre, remélem ő is megkedveli szülei sportját — mutatja be néhány szóval magát Hadnagy Ferenc, aki jelenleg az ÉDÜ- nél raktárellenőrként dolgozik.Pécsett nagyon szereti a közönség a kézilabdázást, s a Dózsa megszűnésével a PÉSC-nek is nagyobb közönsége lett. Ez a közönség ragyogó mérkőzéseket láthatott, hiszen az NB II-s bajnokságot veretlenül, egy döntetlennel nyerték, a magyar kézilabdázás történetében példátlan pontfölény- nyel. A győzelmekben természetesen nagy része volt Hadnagy Ferencnek, aki mindössze egyszer hiányzott a kapuból, sérülés miatt. — A csapat felépítése magával hozta, hogy megnyerjük mérkőzéseinket, ezért nyugodtan álltam a kapuban. Kivétel volt a veszprémi mérkőzés, melyen a játékvezetéssel is meg kellett küzdenünk. Kárpótolt azonban bennünket az MNK-ban való helytállásunk, mert ilyen magasra még soha nem jutottunk. A Dózsával is csak a 6. helyezésig futotta erőnkből — említi az eseményeket a kapus. —A 24 éves fiatalember nagyon örül a bajnokság megnyerésének, s ő is akárcsak társai, azon fáradoznak, hogy egyszer eljussanak az NB I-be. Ehhez jövőre az NB I B-t kell megnyerniük. Ez még nagyobb ''f^lést, akaratot, lelkesedést követel, és ezekkel a tulajdonságokkal

Szakosztályunk életéből

Hadnagy Ferenc is rendelkezik. Nagyon jó szellemű játékos, együtt kezdett velem kézilabdázni, s azóta [ mögöttem áll. Az ország egyik legjobb kapusának tartom, indításai pontosak, biztosak, ami támadásnál rendkívül fontos — mond- - ja róla Harmath Tamás — a kitűnő átlövő.
Bodő Sarolta

A megye tekesportjának fejlődése érdekében az 1970- es évre öt megye területi összevont bajnokságát írta ki és rendezte meg a megyei Teke Szövetség. Ebben a bajnokságban szerepelt I. csapatunk, míg II. csapatunk a megyei bajnokságban vett részt. Az I. csapat az indulásnál igen jó teljesítményekkel, nagy akarással bizonyította képességét.A megyéből induló három csapat közül ugyan legjobb lett az Ércbányász, és így jogot nyert az NB II-be való feljutást eldöntő osztáíyozón való részvételre, de az itteni eredményeik kevésnek bizonyultak a továbbjutáshoz.Az 1971-es évben, a sport- I kör határozata alapján a i szakosztály megyei bajnokságban fog szerepelni, ahol I mód lesz egy ütőképes gárdát összehozni és ha netalán a későbbiek során létrejönne az NB III, — ami [ hivatva lenne kiküszöbölni I az osztályozókat — abban [ sikeresen szerepelni.
Szalai Józsefszakosztály-vezető

Ered ményeink
a honvédelmi
nevelésben

Jóleső érzéssel elmond
hatjuk, ha nem is minden 
hibától mentesen, szoros 
együttműködésben az álla
mi és társadalmi szervek
kel, jelentős előrelépést tet
tünk a honvédelmi nevelő 
és felkészítő munkában. 
Aktíváink töretlen lelke
sedéssel, a különböző aka
dályokat leküzdve dolgoz
tak céljaink megvalósítása 
érdekében. Üzemi KISZ-bi- 
zottságunk az együttműkö
dési megállapodásnak meg
felelően segítették az MIISZ 
munkáját, és résztvett a 
honvédelmi napok, verse
nyek vetélkedőin. Az ered
mények mellett azonban 
olyan negatív jelenségeket 
is tapasztaltunk, amelyeket 
figyelemmel kell elemez
nünk. Elsőként kell emlí
teni, hogy tovább kell ja
vítani a lövészsport edző
munkát, a sportolók szak
mai és politikai nevelését.

A feltételek biztosítása 
terén, továbbra is komoly 
probléma a lőtér hiány, if
júságunk képzése, nevelése 
érdekében. Szeretnénk, ha 
a vállalat vezetői támogat
nák kérésünket abban, hogy 
a régi repülőmodellcző pá
lya mellé építsenek egy lő- 
teret, amiben számíthatná
nak sportolóink társadalmi 
segítségére.

Panov József

SporthírekFebruár 7-én kezdődik a Dunántúli Napló Kupa küzdelem sorozata. A sorsolás két csoportra osztotta a csapatokat:
A-csoport: Komló, PécsiBányász, P. BTC, PEAC;
B-csoport: Pécsi Dózsa,Pécsi Ércbányász, PVSK,Pécsi HelyiiparFebruár 7-én a következő csapatok mérkőznek: Komló—PEAC, P. BTC—P. Bányász (Komló), P. Dózsa— PVSK, P. Ércbányász—P. Helyiipar (Pécs)A győztesek február 14- én játszanak a csoport elsőségért, ezt követően 21- én a két csoport azonos helyezettjei mérkőznek az első helyezésekért.

J. K.

Sajó, a rettenetes
Hacsek’- fül az Olympiá- ban)
Sajó: (jön) Jó napot, Ha- csek! Mégsem jött a bányához? Mondtam magának, hogy munkaerő- hiány van!
Hacsek: (félre) Nekik legyen mondva az én munkaerőm! (hangosan) És maga még ott van?
Sajó: De még mennyire!" Most már, csapaton vagyok. Tegnap például egyedül akasztottam fel a kapnit.
Hacsek: (rémülten) Ne mondja! (félre) A Kapni Pétert? Azt ismertem. Tűzoltó főhadnagy, (hangosan) Olyan volt, mint a szálfa. Cirka kétméteres. Nem?
Sajó: Pontosan.
Hacsek: És mit vétett magának?
Sajó: Semmit. Ott feküdt. Egyszerűen felkötöttem. Persze, előbb benéztem a garatba. Egy hosszú vasrúddal addig döfködtem,

amíg minden kijött belőle.
Hacsek: Nem csodálom.
Sajó: Aztán egy csákánynyal levertem a válla- pot...
Hacsek: (félre) A szokásos lefokozás.
Sajó: ... utána fejszével ki- i faragtam a fogakat...
Hacsek' Szörnyű! kevereg I a gyomrom!
Sajó: Végül felakasztottam. 
Hacsek: Mivel?
Sajó: Dróttal. Addig húztam, amíg mozgott. 
Hacsek: És utána?
Sajó: Egy nagykalapáccsal addig vertem a lábakat, amíg egyenesen nem álltak.
Hacsek: És miért éppen nagykalapáccsal?
Sajó: Mert visszarúgott. 
Hacsek; (félre) Remélem, kirúgta néhány fogadat, te csibész! (hangosan) És aztán?
Sajó: Aztán ügyesen bevertem a bordákat.

Hacsek: És nem volt az ügynek következménye? 
Sajó: Hogy lett volna? Szépen ráereszkedett a koporsófedél és passz! 
Hacsek- De mit szólt mindezekhez a felügyelő?
Sajó: Megdicsért, hogy jó munkát végeztem.
Hacsek: Ez már igaz. Jobb munkát az inkvizíció sem végezhetett volna. És aztán?
Sajó: Rögtön utána megcsináltuk a betörést.
Hacsek: És ki falazott?
Sajó: Egy külön brigád a munkahely közelében. 
Hacsek: Mi jöhet még ezután?i Sajó: Régebben a fojtás következett. Mostanában már fojtás nélkül dolgozunk.
Hacsek: Hogyan?
Sajó: Megvan a célzás, töltünk és lövünk.
Hacsek: Ez humánusabb. | Van még valami?
Sajó: Igen. A talpszedés, i

KERESZTREJTVENY
Téli éjszaka

Rejtvényünk vízszintes 1. folytatása a függőleges 17., 
vízszintes 23., C0. és függőleges 27, soraiban József Attila 
egyik időszerű verséből rejtettünk el egy részletet. Bekül
dendő e sorok megfejtése 1971. II. 10-ig a szerkesztőség címé
re. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Egy francia i 
városból való. 15. Római 501. ' 
16. Európai főváros. 17. Gyö
nyörűség kertjét. 18. NOAH.
20............AK, város Nyugat-Pa-
kisztánban 21. JÖLO. 24. Kö
zépen vagdos. 25. Üres szív. 
26. 840 hónap. 28. Szélhárfa.
29. Zamat (ford.). 30. Helység 
Romániában. 31. Végnélküli 
trikó. 34. ASLI. 35. Éneklő 
szócska. 37. Sziklai része. 39. 
Negatív sarok. 41. Köszönet. 
43. Képem. 45. A szálakat sod
ró. 46. Női név. 47. Görög be
tű. 48. Bérlő. 50. Névelő. 51. 
Irányt jelölő szó. 52. ZU. 54. 
Nem vérrokon. 56. NIAE. 57. 
Fordított névelő. 58. Ütközet 
eleje. 63. BAA. 64. SJIE. 66. 
Város Franciaországban. 67. 
Teremtőrész. 68. 950 m magas 
hegy a Blikkben. 70. Értelem 
része. 71. BBBBBB. 72. Ered
ményt. 74. OR. 75. Vissza: né
met festő (1786-1859).

Szerkesztőségi üzenet
Kovács V. Sándor (Szolgál

tató Üzem), Karap Géza (Mun
kásszálló), Ete Kálmán (Köz
pont), Nagy Ferenc (Munkás- 
szálló), elvtársak által bekül
dött anyagokat megkaptuk, 
köszönjük, de leközölni ebben 
a számunkban anyagtorlódás 
miatt nem tudtuk. Hasonló 
okok miatt maradt ki a Dzsin- 
glsz kán unokái között c. so
rozatunk ötödik része.

Szerkesztőbizottságunk követ
kező munkaértekezletét február 
16-án 14.30 órakor tartjuk a
szerkesztőség helyiségében.

ha észrevesszük, hogy van alattunk valami.
Hacsek- (félre) Vagy valaki. (hangosan) És mivel fejezik be?
Sajó: Hát a rablással. Ami bennmaradt, azt elviszik a rablók.
Hacsek: És mi van akkor, ha valaki nem akar mindebben résztvenni?
Sajó: A leszámolás.
Hacsek: (félre) A gengekíratlan törvényei szerint.
Sajó; Aki azonban megérti az idők szavát, az a jól- végzett munka után ki- ; fürdik.
Hacsek: Megnyugtatott volna, ha azt mondja — be- fürdik. Nézze, nekem ezek a dolgok nem fekszenek. A légynek sem tudnék ártani.
Sajó: Legyen nyugodt, néhány hónap múlva már tud. Szóval jön?
Hacsek: őszinte leszek. Addig nem nyilatkozom, amíg nem beszéltem az ügyvédemmel.

dr. TF.

Függőleges: 2. Kergeti. 3.
Szájban van. 4. Vissza: híres 
országgyűlés színhelye volt. 5. 
Megszólítás (plusz T). 6. Kér
dő névmás. 7. Középen kidől
ve. 8. Fizet-e? 9. IL. 10. Sür
gető szócska. 11. Kevert tana. 
12. Olasz folyó. 13. Vél. 18. 
Dal. 19. Rög. 22. Ilyen lap a 
Füles. 23. Térkép rész. 26. Vé
gét járja. 30. Vízi jármű. 32. 
Vidám előadás. 34. Végén la
kától. 35. Csomagoló eszköz. 
36. Női név. 38. Női név. 40. 
Növény (ford.). 41. Hélium. 42. 
Tantál (ford.). 44. AM. 49. Fő
városa Nizva. 51. AILS. 53. 
Közlekedési vonalait. 55. Szán
dékozik. 56............ Baker, No-
bel-békedljas. 57. Afrikai or
szág. 59. Varázslónő. 61. Ide
gen férfinév. 62. Vissza: ki
fejlett. 63. Lázas. 65. Sport
eszköz (ford.). 67. Áradás ré
sze. 69. Üttörő egység. 71. HES. 
73. Mássalhangzó kiejtve. 75. 
Rádium.

A január 1-1 számban közölt 
keresztrejtvény helyes megfej
tése:

Munkasikerekben gazdag, 
boldog új esztendőt kívánunk! 
Könyvjutalomban részesült:

Kótyán Antal Kutató-Mélyfú
ró Üzem, Marék Lászlóné Köz
pont, Dékány László Kutató- 
Mélyfúró Üzem.

JUHASZ KAROLY

Helyreigazítás
A január 15-1 számunkban 

Mezöfi János tollából közöl
tük, hogy a Munkásszálló ta
karítónői pénzjutalmat kaptak. 
Ez a közlés egy kissé előzetes 
volt, mivel a IV. negyedévi 
nyereségjutalom ezután kerül 
kifizetésre.

„A kongresszusi munkaver
seny lendületével az új évben 
is” c. cikkünkben a gépészeti 
részleg helyezési sorrendje he
lyesen:

I. helyezett:
Földalatti villanyszerelő brigád
II. helyezett:

Szerszámgépkarbantartó brigád 
III. helyezett:
Kovács-brigád

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

Munkásszálló A épület I. 5.
Telefon: 14-61 Vállalati: 147 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft 

MEGJELENIK 
KÉTHETENKÉNT.

MÉV Nyomda
Felelős vezető: Hangos Lajos



Pécs Pf: 100,
Széchenyi tér 9.
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A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA
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A vállalati párt-vb megtárgyalta a munkaerőgazdálkodás helyzetét

Fő feladatunk a dolgozó kollektívák 

cselekvő erejének kibontakoztatása
A munkaerő hiánya és 

túlzott mozgása nemcsak 
országosan, de vállalatunk 
életében is ’ komoly gondot 
jelentett az elmúlt idő
szakban. Csak rontotta és 
rontja helyzetünket a 
szénbányászat visszafej
lesztésével kapcsolatos, de 
iparágunkra is kiható ko
rábbi intézkedés, a válla
lat kiemelt bérezésének el
tűnése, a vállalati lakás- 
építési program befejező, 
lassúló üteme, és még szá
mos kedvezőtlen tényező. 
Ilyen körülmények között 
1908-tól vállalatunknál is 
krónikus munkaerőhiány és 
nagyszámú fluktuáció kö
vetkezett be. E jelenségek 
ellen számos intézkedés és 
kezdeményezés született 
üzemeinkben. Elég itt utal
ni a toborzásokra, áttele
pítésekre, hirdetésekre és a 
különböző anyagi ösztönző 
rendszerek alkalmazására 
stb. Ezek részbeni hatása 
ellenére egyre nyilvánva
lóbbá vált, nogy a továb
biakban nálunk sem jár
ható a termelésnek pusz
tán a létszám növelése út
ján történő fejlesztése. 
Más, a mai körülmények
nek jobban megfelelő mód
jait kellett és kell keres
nünk a termelés feltéte
lei megteremtéséhez.

A végrehajtó bizottság 
ülése csak alátámasztotta 
a vállalat vezetésének azt 
a véleményét és gyakor-
latát, hogy napjainkban a 
munkaerő biztosításának 
elsőszámú feladata nem a 1 zolták, hogy a lazaságok 
munkaerő szerzés, a lét- ! elnézése mindenképpen 
számbővítés, hanem a meg- megbosszúlja magát, mert
levő dolgozók megtartása, 
a műszakfejlesztés, a meg
levő erők hasznosításának 
jobb megszervezése, meg
felelő üzemi légkör kiala
kítása. E területek gya
korlatának kialakítása több 
kevesebb sikerrel már ki-

Célunk a legjobbak között maradni

bontakozóban van üze
meinkben, de jelentős fel
adatok és lehetőségek áll
nak még előttünk.

Az emberekkel való bá
násmód javítása a vezetés 
minden szintjén kiemelt 
feladat. Az üzemi demok
rácia további kibontakoz
tatása rendkívül gazdag 
erőtartalékot jelent. Ebből 
a kimeríthetetlen erőfor
rásból vezetőink annál 
többet meríthetnek a köz 
érdekében, minél inkább 
megosztják a vezetés gond
jait a beosztottaikkal, mi
nél inkább támaszkodnak 
dolgozóink tapasztalataira, 
kezdeményezéseire. És ter
mészetesen nélkülözhetelen 
itt az is, hogy a vezetők 
maguk mögé tudják állí
tani beosztottaikat. A „ma
gas lóról való vezetés” 
módszere, a kiabálás, a fe
lületes munka, a lélektelen 
bánásmód rendkívül káros 
lehet a mindennapos mun
kában, de a szocializmus 
ügyének is, ezért ezeket 
sehol nem nézhetjük el 
sokáig.

Rendet kell teremteni a 
munkafegyelem területén.
Az elmúlt évek állandó 
létszámhiánya számos te
rületen azt eredményezte, 
hogy a gazdasági és tár
sadalmi vezetők, de a dol
gozó kollektívák is meg
alkudtak a hiányosságok
kal, a fegyelmezetlenségek
kel. A vita során elhang
zott konkrét példák iga-

a becsületes dolgozók 
munkakedvét, igazságérze
tét sérti és ártalmára van
nak a fegyelem megsér
tőkre is, akik így nem 
kapnak időben figyelmez
tetést, nem tudnak meg
állni a lejtőn.

ösztönző bérezést és több 
keresetet, de csak a tény
legesen elvégzett és hasz
nos munka alapján. Nem 
könnyű a gyakorlatban 
megvalósítani a szocialista 
bérezés elvét. Nagyon kí
sért itt az „egyenlősdi”, 
pedig a jelenlegi fejlettsé
gi fokon a megkölünbözte- 
tett, differenciált bérezés 
nélkülözhetetlen emelője, 
eszköze a termelés és a 
fejlődés biztosításának. Az 
„elvek” valóra váltásának 
két nagyon fontos tényező
jeként kerültek szóba a 
közvetlen munkahelyi ve
zetők és a szocialista bri
gádok. Munkájuktól na
gyon sok függ. A gazdasá
gi, párt- és tömegszerve
zeti vezetőknek a követ
kező időszakban nagyon 
komolyan kell e tényezők, 
területek munkáját segíte
ni. A végrehajtó bizottság 
ezért úgy látta, hogy he
lyes lenne, ha az üzemi 
pártszervezetek is napi
rendre tűznék a munka
erőgazdálkodást és a kér
déssel kapcsolatos felada
tok megtárgyalását.

Tóth Béla

Mennyi szabadság jár 
a földalatti dolgozóknak

A vállalati szakszervezeti bizottság napirendjén az 51 /1970. sz. 
kormányrendelet vállalati végrehajtása

Az utóbbi időben a föld
alatti dolgozók sokat fog
lalkoznak az 51/1970. (XII. 
20.) korm. számú rendelet 
végrehajtására kiadott 
1/1971. (I. 15.) NIM. sz. 
rendelettel, amely a föld
alatti bányászok pótsza
badságát rendezi. Ez a 
rendelet a földalatti dol
gozók régi sérelmét igyek
szik rendezni. Dolgozóink 
tehát örömmel fogadták az 
intézkedést, de azt is meg
állapítottuk, hogy egyes 
kérdésekben téves értelme
zések is kialakultak. A 
dolgozók megfelelő tájé
koztatása érdekében az 
alábbiakban részletesn is
mertetjük az új szabályo
zás lényegét, összehasonlít
va a korábbi rendelettel.

A régi szabályok szerint 
a földalatti vájár, segéd
vájár és csapat-csillés, va
lamint a termelést közvet
lenül irányító bányames
ter, főbányamester, körlet
vezető, körletvezető helyet
tes és aknász hat nap, tíz 
év föld alatt töltött idő 
után tizenkét nap, a ki
szolgálók három nap, tíz 
év föld alatt töltött idő 
után hat nap földalatti 
pótszabadságban részesül
tek. A földalatti pótsza
badságon felül minden 
munkaviszonyban töltött 
két év után további egy 
nap pótszabadságban ré

Vállalatunk 1970. évi eredményei és 1971. évi feladataink.

Mennyi lesz a nyereség?
Az üzemenként megjáró 

év végi részesedés össze
gének kiszámítása még fo
lyamatban van. A jelent
kező eredmények feletti 
döntés a vállalat igazgató
jának és a szakszervezeti 
tanácsnak együttes dönté
sétől függ. Annyit azonban 
el lehet mondani, hogy az 
előzetes számítások szerint 
az év közben kifizetett, kö
zel ötmillió forint nyere
ség-jutalom ellenére a 
március végén kifizetésre 
kerülő évvégi részesedések 
összege is meg fogja köze
líteni az elmúlt évben ki
fizetett év végi részesedés

szesültek. A kétféle címen 
járó pótszabadságot össze 
lehetett számítani, de ez 
nem lehetett több, mint évi 
tizenkét nap, illetve az évi 
tizenkét nap alapszabad
sággal együtt huszonnégy 
nap. Ez a szabályozás 
mindaddig jó volt, míg a 
dolgozóknak a földalatti és 
munkaviszony után járó 
pótszabadság együttes ösz- 
szege nem haladta meg a 
tizenkettő nap pótszabad
ságot. Az új szabályozás 
szerint a földalatti és mun
kaviszony után járó pót- 
szabadság együttes összege 
termelők esetén tíz évnél, 
kiszolgálók esetében tizen
öt évnél kevesebb föld 
alatt töltött idő mellett 
azonos a régi szabályok 
szerinti pótszabadság ösz- 
szegével. A pótszabadság 
csak abban az esetben 
emelkedik és lesz több a 
jelenleginél, ha a föld alatt 
töltött idő a termelőknél 
tíz, a kiszolgálóknál tizen
öt évnél több.

A pótszabadság mértéke 
a föld alatt töltött idő
től függően a termelőknél 
a következő; Ha a föld 
alatt töltött idő a tárgyév 
január 1-én a 10 évet meg
haladja, 15 nap; 15 évet 
meghaladja, 18 nap; 20 
évet meghaladja, 21 nap; 
25 évet meghaladja, 24 
nap.

A kiszolgálók esetében 
a föld alatt töltött időn 
kívül a munkaviszonyban 
töltött időtől is függ a pót- 
szabadság mértéke. Ha a 
tárgyév január 1-én a föld 
alatt töltött idő 15 évet 
és a munkaviszonyban töl
tött idő a 15 évet megha
ladja, akkor 13 nap; 16 
16 évet meghaladja, 14 
nap; 18 évet, vagy ennél 
több 15 nap.

Ha a föld alatt töltött 
idő 20 év, vagy ennél több 
és a munkaviszonyban töl
tött idő a 20 évet megha
ladja, akkor 16 nap; 22 
évet meghaladja, 17 nap; 
24 év, vagy ennél több 18 
nap.

A földalatti dolgozók 
pótszabadságának feleme
léséről szóló rendelet te
hát nem azt mondja ki, 
hogy minden földalatti 
dolgozónak megjár a ren
deletben rögzített pótsza
badság felső határa, ha
nem a föld alatt töltött 
időtől teszi függővé annak 
mértékét. A rendelkezések 
szerint a végrehajtás mi
kéntjét az új kollektív 
szerződésben kell szabá
lyozni. Az szb úgy döntött, 
hogy addig is igazgatói 
utasítást szükséges kiadni. 
Az utasítás szövegezése fo
lyamatban van.

Aki Ferenc

a célokat és ösztönzőket a 
IV. ötéves terv sikeres 
végrehajtása érdekében. A 
gazdasági munkában az 
eddigi nyereségérdekeltségi 
rendszert tovább finomítot
ták és külön hangsúlyt kap 
az új ösztönzési rendszer
ben az úgynevezett „haté
konysági mutató” alakulá
sa. Ennek új vonása abban 
foglalható össze, hogy míg 
korábban a vállalati nye
reségnek a munkabérek és 
a vállalat által használt 
eszközöknek az arányában 
történt a szétosztás; 1971- 
től kezdődően jelentős sze
repet kap a számítások so
rán a létszám alakulása is.X

Elsősorban említést ér
demel azon körülmény, 
hogy a bérfejlesztést éven
te az előző évhez viszo
nyítva kell mérni és meg
állapítani. A bérfejlesztés 
után fizetendő adó azon
ban nagy mértékben függ 
attól, hogy ugyancsak az 
előző évhez képest számí
tott egy főre eső bér és 
nyereség együttes összege 
hogyan alakul. Üj vonása 
a rendelkezésnek az is, 
hogy a béreknél a hűség- 
jutalom összegét is számí
tásba kell venni. Ha ezen 
mutató, tehát az egy főre 
jutó bér és nyereség össze
ge az előző évhez viszo
nyítva állandó marad, vagy 
csökken, úgy a bérfejlesz
tés után 150—400 száza
lék adót kell fizetni. Ha, 
viszont a mutató javul, 
úgy a hatékonyság emel
kedésével fedezett bérfej
lesztés csak 50 százalékos 
adózás alá esik. Ez rövi
den annyit jelent, hogy 
amennyiben változatlan 
létszámmal, 1971-ben két 
százalék bérfejlesztést kívá
nunk végrehajtani úgy, 
hogy legalább három szá
zalék, azaz kb. 30 millió 
forint nyereség emelkedést 
kell elérnünk, mert ellen
kező esetben a bérfejlesz
tés után fizetendő adó a 
nyereségrészesedés össze
gét csökkenti.

Röviden összefoglalva az 
elmondottakat, az 1971. év 
legfőbb feladatának a ter
melékenység további eme
lése és a takarékos gazdál
kodás mellett a munkaerő
vel való fokozottabb gaz
dálkodást kell tekinteni.

Romvári Attila
igazgatóhelyettes

FELHÍVÁS!
Vállalatunk KlSZ-bizott- 

sága, a Munkásszálló alag
sorát, modern ifjúsági 
klubbá szeretné átalakí
tani. Az átalakításhoz szük
séges anyagi fedezettel 
KISZ-bizottságunk azon
ban nem rendelkezik. Az 
ÉDÜ I. üz.-egysége Táncsics 
Mihály ifj. szocialista bri
gádja felhívással fordul a 
vállalat minden ifjúsági és 
szocialista brigádjához, 
hogy 1971. április 17-én 
„Kommunista szombaton” 
vegyünk részt, az erre 
járó műszakbért az ifjú
sági klub kialakítására 
ajánljuk fel.

Kérjük üzemünk és üze
meink szocialista kollektí
váit, csatlakozzanak felhí
vásunkhoz, és az 1971. év
ben megkötendő szocialista 
szerződéseikben ezt rög
zítsék.

Horváth István 
brigádvezető

összegét. Ez pedig azt mu
tatja, hogy dolgozóink év
közi munkabér és nyere
ség-jutalom összegeinek 
egybevetésével á vállalat 
dolgozó kollektívájának 
eredményes munkája a bo
rítékban is jelentkezett, il
letve jelentkezni fog.

Amikor elöljáróban az 
elmúlt év eredményeiről 
a fentieket elmondjuk, fel
tétlenül szükségesnek lát
szik az 1971. év feladatai- 

; ról is szót ejteni. Pártunk 
és kormányunk értékelte a 

! gazdaságirányítási rendszer 
; első három évének tapasz- 
I talatait és egyben kitűzte

Ismét elérkeztünk azon 
időszakhoz, amikor egy 
gr zdasági év lezárásával 
számbavesszük az elmúlt 
év eredményeit. Az 1968., 
majd az 1969. évi eredmé
nyeink alapján az elmúlt 
esztendőben továbbléptünk 
az anyagi ösztönzés terüle
tén és bevezettük a már 
korábban alkalmazott nye
reség-prémium rendszer 
mellett az évközi nyereség
jutalmazás rendszerét.

Az év során új problé
maként jelentkezett az 
egyre nagyobb mértékben 
fellépő munkaerőhiány. El-
 sősorban a földalatti pro- 

aiktív dolgozóknál mutat
kozott annak szükségessé
ge, hogy a létszámhiányt 
a termelékenység emelésé
vel pótoljuk. Ezért év köz
ben arra az elhatározásra 
jutottunk, hogy a produk
tív dolgozók teljesítmé
nyeinek emelésére az üze
meknek kiadott béralapon 
belül is felhasználható 
olyan bérösszeg, amely a 
termelékenység emelkedő-

sével arányban áll. Ezen 
intézkedés meghozta a ma
ga eredményét és így az 
év elteltével arról számol
hatunk be, hogy alapve
tő feladatainkat teljesítet
tük, illetve túlteljesítettük.

Ami eredményeinket il
leti, lényegében sikerült az 
1969. évhez hasonló nye
reség-tömeget produkálni 
annak ellenére, hogy az év 
elején elhatározott 2,5 szá
zalékos bérfejlesztés he
lyett a tényleges bérfej
lesztés 4 százalékot tett ki 
és ezlátal már év közben 
az eredetileg tervezettnél 4 
millió forinttal több mun
kabért fizettünk ki.

Üzemeink túlnyomórészt 
becsülettel teljesítették 
feladataikat. A bánya
üzemeknél különösen ja
vult a termelt nyersére 
minősége és, ha ez az érc- 
vagyonnal való helyes gaz
dálkodás mellett a jobb 
minőségű munkából adó
dik, úgy feltétlenül dicsé
retet érdemel és kieme
lendő tényező.

Növeljük a termelékenységet, 
takarékoskodjunk as anyaggal

és a munkaerővel

A III. Bányaüzem 59-es 
csapata a kongresszusi 
munkaversenyben került a 
legjobb csapatok közé. Er
ről beszélgettünk M. Nagy 
Lajos csapatvezető vájár
ral, Jánvári Károly, Kapi
tány Árpád, Nagy Zsig- 
mond, Koronkai Gyula, 
Rácz Károly vájárokkal. 
Somsályról kerültek a III. 
üzembe.

— 10—15 évet eltöltött 
vájárnak megszokni egy új 
bányát, környezetét és meg
győzni családját, önmagát, 
hogy az új helyen jobb 
lesz, nagyon nehéz volt.

Akikkel eljöttünk, azok 
közül sokan meghátráltak 
és visszamentek. Mi ma
radtunk, mert bizonyítani 
akartunk volt munkatár- 

. sinknak, új üzemünknek, 
és hatan megalakítottuk az
59-es csapatot.

Az 1969-es évet 93,9 szá
zalékra zártuk. Kevés volt, 
de úgy éreztük, elsajátí
tottuk a helyi viszonyok
nak megfelelő munkafogá
sokat. Aztán a fejlődés: 
1970. első félév 104,1, ok
tóber 133,5, november 128,2, 
1970. év 112,3 százalék. 
Teljesítményünk növekedé
sével keresetünk is nőtt, 
és magasabb, mint előző 
munkahelyünkön volt. (Évi 
keresetünk az előző mun
kahelyünkön 36—44 ezer 
forint közé esett, számítá
saink szerint ebben a hű
ségévben a vájárok kerese
te 50—60 ezer forint körül 
lesz.)

Egyéni életünk, lakásunk, 
környezetünk jó, és ami 
talán a legfontosabb, a 
család, a gyerekek is jól 
érzik magukat.
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„Győzött a közömbösség felett”

Valaki nyugdíjba megy...
Nem valaki — egy ások 

közül —, de Valaki, akit 
számon tartottunk. Wenz- 
ler Frigyes, a II. üzem vá
jára, Cl éves korában ki
kéri az obsitot, s mi, akik 
maradunk, valamivel sze
gényebbek leszünk. Van, 
aki szerint egy érdekes 
egyéniséggel, mások szerint 
egy kényelmetlen tüskével. 
Bárhogy is legyen —olyan 
emberrel, akiről véleményt 
kell alkotni.

Hogy jellemezhetnénk? 
Kifejezésmódja nehézkes, 
arca csupa ránc, de a sze
méből, mozdulataiból, gon
dolataiból a fiatalság ere
je, lendülete, lelkesedése 
beszél.

Szegény ácssegéd gyer
meke, aki korán »árvaságra 
jut, s 13 éves korától dol
gozik. A felszabadulás után 
a néphadsereg tisztje. 1955- 
ben szerel le. Bakonyára 
kerül. Csillés, először a 
külszínen, majd a bányá
ban, a Vidákovics-csapaton.

Aztán jön az ellenforra
dalom. Hatodmagával ok
tóber végéig dolgozik, no
vember 4. után pedig tíz na
pon és éjjelen át az üzem
ben él, hogy a fegyveres 
üzemőrséget szervezze, ve
zesse. A helyzet fokozato
san normalizálódik. 1956 
decemberének közepén 19 
taggal — Wenzler Frigyes 
a titkár — megalakul a 
pártszervezet.

Az üzemvezetőség és 
Wenzler elvtárs között nem 
kifogástalan az összhang. 
Sok jogos kifogása van. 
Köztük a leglényegesebb: 
műrevaló érceket hagytak 
ott a művelés során.

Évtizedes harc követke
zik. A technika emberei 
legyintenek, az igazgatá
siak kételkednek.

A harc végül is — tör
vényszerűen — győzelem
mel végződik.

Érdi Krausz Gábor, az 
üzem geológus mérnöke: 
„Abban az időben nem 
volt gazdaságos a ma vé
konytelepnek minősülő len

csék művelése. Ritkák vol
tak a fúrási adatok is. 
Wenzler elvtárs harca nyo
mán irányult a figyelem 
erre a területre. A fúráso
kat sűrítettük. A kapott 
adatok alapján megkezd
tük a művelést. Az erede
tileg fél évre becsült ter

Válasz dolgozóink levelére
Az Ércbányász 1971. feb

ruár 1-i számában „Vajon 
mi értelme van?” című ro
vat felveti, hogy miért kell 
a lejárt autóbuszbérletet 
ledani, s miért annak le
adása ellenében kapható 
meg az újabb bérlet. Ezen
kívül a cikk azt is közli, 
hogy 1971. évtől kezdődően 
a dolgozóktól le fogják 
vonni a bérlet árát ameny- 
nyiben a használt bérletet 
nem adja le. E témával az 
Ércbányász 1969. december 
havi száma már foglalko
zott. A 600/15/1969. PM VI. 
számú közleményt — me
lyen alapul vállalatunk je
lenlegi autóbuszbérlet le
adási gyakorlata — még 
nem változtatták meg. Ezek 
előrebocsátása után — mi
vel a cikk megjelent — 
szükségesnek tartom, hogy 
az Ércbányász következő 
számában az alábbi közle
mény jelenjen meg:

„A 600/15/1969. PM VI. 
számú számviteli közle
mény rendelkezett úgy, 
hogy 1969. október 1-től a 
lejárt-bérleteket vissza kell 
szedni. Ugyanis a dolgo
zók által térített havi 40 
forint, és az autóbuszbérlet

melési időszakkal szemben 
most már hat éve dolgo
zunk a kérdéses területen.” 
A gyakorlat tehát igazol
ta Wenzler Frigyes igazsá
gát.

De miért ilyen későn? 
Közöny? Hiúság? Presztízs? 
Elfogultság? Ne bolygas
suk. De szolgáltassunk tör
ténelmi igazságot annak, 
aki elveinkért, jövőnkért, 
értünk harcot vállalt, és 
ezt a harcot végig is har
colta. A tárót — amikor 
megnyílt — „Frici-táró- 
nak” keresztelte a „nép
nyelv”. Az marad ezután 
is.

1967-ben a Dunántúli 
Napló rövid glosszában 
méltatta Wenzler Frigyes 
harcát, címében tömören 
foglalva össze egy egysze
rű ember életművét.

A cím: Győzött a kö
zömbösség felett.

dr. TF.

ára közötti összeget a PM 
az adóleszámolás során 
megtéríti. Ez vállalatunk 
részére évenként több mil
lió forint visszatérítést je
lent. Az adóelszámolás bi
zonylati alátámasztása szi
gorú, megkötött keretek kö
zött mozog, s a fenti ren
delkezés is ezt a célt szol
gálja. Téves információn 
alapul a cikk írójának az 
az állítása, hogy 1971. év
től kezdődően le fogják 
vonni a dolgozóktól a bér
let ára és a dolgozó által 
fizetett 40 forint különbö
zeiét. A munkábajárás, tá
volsági személyszállítás 
költségeinek bizonylati alá
támasztását az 1969. szep
tember 17-i és október 14-i 
körlevelekben rendeltük el. 
Jelenleg is ezt a gyakor
latot kell folytatni. Esze
rint az utazásijegy elvesz
tése miatt a MÉV-4246. sz. 
nyilatkozat nyomtatványt 
kell kitölteni, s pótlólagos 
buszbérlet térítésre — 
ilyen esetekben — nem ke
rülhet sor.”

dr. Szikszai Géza 
osztályvezető

Miről ír
a Társadalmi Szemle?

A januári szám részle
tes interjút közöl Fock 
Jenő elvtárssal a népgaz
daság közép- és hosszú
távú tervezésének kér
déseiről és a nerpzetközi 
gazdasági együttműködés 
lehetőségeiről. Az olvasók 
tájékoztatót kapnak a hosz- 
szú távú terv készítésének 
szükségességéről, az eddigi j 
tervezési tapasztalatokról, 
a beruházási politikában 
keletkezett feszültségekről. 
Részletesen szól Fock elv
társ az életszínvonal ala
kulásáról is. Kifejti, hogy 
a negyedik ötéves terv sze
rint a nemzeti jövedelem, 
illetve a lakossági jöve
delmek növekedésénél 
gyorsabban emelkednek a 
családi pótlékra, a nyug
díjra, az egészségügyi el
látásra és az oktatásra for
dított összegek. Ez a ten
dencia hosszabb idő pers
pektívájában is érvénye
sülni fog. Szól továbbá az 
árpolitikai kérdésekről, ki
fejtve, hogy államunk bi
zonyos területeken (tej, tej
termék, tankönyv, tanszer, 
egészségügyi ellátás stb.) 
hosszú ideig fenntartja a 
preferencia jellegű állami 
árkiegészítéseket és támo
gatásokat.

Érdeklődésre tarthat szá
mot Lázár György mun
kaügyi miniszter „Munka
erő-gazdálkodásunk és a 
termelékenység alakulása” 
c. cikke. Az elemzés meg
állapítja, hogy a munka
erő-mozgás az utóbbi évek
ben a dolgozók 20—25 szá
zalékát érintette. Ez ked
vezőtlenül befolyásolta a 
termelékenység alakulását. 
Egészségtelen verseny ala
kult ki a munkaerő meg
szervezéséért, amely he
lyenként a munkaerő-csá
bításig fajult, megsértve a 
szocialista bérezés elvét. 
Továbbá káros következ
mény volt a munkafegye
lem romlása, a munkanor
mák fellazulása. A cikk 
részletesen foglalkozik a 
tartalékok feltárásával, a 
vállalatok és a népgazda
ság előtt álló feladatokkal.

Juhász Károly

Szabadságot 
Angela Davisnek!
A bakonyai bányaüzem I. sz. KISZ-alapszrvezete 
tiltakozó levélben követelte, hogy Angela DAVIS 
békeharcost bocsássák szabadon. A tiltakozó moz
galomba egyre több KISZ-szervezetünk kapcsoló
dik be.

Azonnali intézkedést kérünk!
A Mecseki Ércbányászati 

Vállalat Kutató-Mélyfúró 
Üzem kutatási üzemrész a 
golgotái barakktelep alsó 
három épületében helyez
kedik el. Kb. két éve né
hány kiürült barakkban a 
Baranya megyei Mezőgaz
dasági Vállalat pulykate
nyészetet létesített. Már 
akkor is rengeteg panasz 
hangzott el különböző fó
rumok KÖJÁL, szakszer
vezet stb. előtt, de intéz
kedés nem történt. Jelen
leg, úgy tudjuk, hat ba
rakkban van pulykaneve
lés, s még 30 barakkban 
lesz majd. Már folynak is 
a nagyarányú átalakítások, 
előkészületek. Elképzelhető 
milyen lesz az itt dolgozók 
helyzete, közvetlenül a 
pulykatenyészet mellett. 
Ügy látjuk ugyanis, hogy 
a pulykafarm létrehozásá
ban és üzemeltetésében 
számos hiba történt és tör
ténik. Az üzemi központ 
és a kutatási üzemrész kö
zött kb. 500 m a távolság 
úgy, hogy akármilyen ügy
intézésére, vagy ebédelni 
mennek a dolgozók, át kell 
menni a pulykafarm terü
letén. Igaz, hogy már be
ásták a pulykatenyészet 
körül a kerítésoszlopokat, s 
ha a fonat is felkerül, az 
egész telepet meg kell 
majd kerülnünk, de ezt az 
utat megtenni, különösen a 
téli időben veszélyes, autó- ■ 
úton bizony nem tökéletes 
megoldás. Ez esetben az út 
is meghosszabbodik. Addig 
még átjárhatunk a barak
kok között, igaz, hogy he
lyenként bokáig érő puly
katrágyában, másutt pedig 
ugyanilyen sárban. (Mi 
lesz akkor, ha megjön a 
tavaszi hóolvadás, vagy az 
esőzés?) Pedig biztosan 
lenne lehetőség a barakkok 
között normális feljáró út 
biztosítására, kiépítésére 
és rendbentartására.

A pulykafarmnak, véle
ményünk szerint nem szük
séges velejárója a mele-|

gebb időszakban a renge
teg légy. Még december
ben is tele volt minden 
helyiség léggyel, s ez nö
vekedni fog, ha még job
ban kiterjesztik a pulyka
tenyészetet. Egyre több a 
patkány is, a döglötteket 
egyszerűen kidobják az út
ra, az élők betelepednek 
az üzem raktáraiba, für
dőbe, mellékhelyiségeibe. A 
pulykatenyészet semmibe 
sem véve az egészségügyi 
előírásokat, nem ügyel a 
tisztaságra. Az utakon el
szórják a trágyát, azt nem 
takarítják össze, így az 
eső, hóolvadás vize a trá
gyáiét lefelé mosva a kuta
tási üzemrész területein ke
resztül a barakkjaik előtt 
folyik el. A pulykás barak
kokból kihordott trágyát 
nagy halmazokba hordják 
és ez 50 m-re van az iro
daépületektől. Ha szélcsen
des idő van, vagy É-i szél 
fúj (és ez a leggyakoribb 
Golgotán) rendkívül erős 
trágyaszag van mindenütt. 
Ehhez hozzájárulhat az, 
hogy időnként dögöket, 
vagy tollat égetnek, mert 
penetráns bűz terjeng. Ha 
már a kellemetlen társ
bérletnek nem lehet véget 
vetni, nem lehetne leg
alább a pulykafarm külső 
területein is olyan tiszta
ságot teremteni, mint a ba
rakkokon belül van?

A Kutató-Mélyfúró Üzem 
érintett dolgozói

Gazdag zsákmány
Eredményes évet zárt vál

lalatunk Horgász Egyesülete. 
Mind többen töltik szabadide
jük egy részét egészséges kö
rülmények között, vízparton. 
Az egyesület létszáma egy év 
alatt 39 fővel növekedett. Je
lenleg 177 felnőtt és 46 Ifjú
sági tagot tartanak nyilván.

Az 1970. évi fogási naplók 
összesítése alapján 3930 kg ha
lat fogtak a szerencsés hor
gászok, akiknek' száma 168 fő, 
tehát átlagosan egy főre 23,3 
kg halfogás Jutott.

J. K.

Dzsiugisz kán unokái között
Az úton elfáradt utasok va

lamennyien szétszéledtek bará
taik, rokonaik társaságában, 
mi is kocsiba szálltunk, hogy 
röpke bepillantást tegyünk Ke- 
let-Mongólta második nagy 
megyeszékhelyének életébe. 
Szuh-Bátor megye központja 
Baron-Urt, ez a mandzsu idők
ből megmaradt elnevezésű 
(nyugati-kapu) település a fon
tosabb intézmények, hivatalok 
és üzletek köré csoportosult 
jurta negyedek képét mutatja. 
A lakásprobléma ezen a vi
déken Ismeretlen, telek bőven 
akad mindenki számára. A 
jurta elhelyezésénél az a dön
tő, hogy a gazda hol dolgo
zik, mivel a kőből épült in
tézmény melletti jurtákban az 
itt dolgozó alkalmazottak lak
nak, pl. a rendőrök jurtája a 
megyei kapitányság épülete 
körül, a postások pedig a 
posta mellett laknak. Ügyes, 
kényelmi megoldás - nem kell 
buszozni, rohanni és amit igen 
pontosan betartanak - ebéd
időben a dolgozó hazamegy 
otthonába, hogy bekapja a 
még vasárnapról megmaradt 
birkahúst. A mongol táborve
zető egy kis Ízelítőt adva az 
Itteni vendégszeretetből, meg
hívott a város közepén elhe
lyezkedő szállodai étterembe, 
ahol már fehérruhás szakács- 
lányok terített asztallal vár
tak. Az ebédidejl csendet egy 
visító, jajgató teve törte meg, 
azt mondják Itt a kenyeres 
kocsi, amely a kenyérgyárból

Kis magyar sziget Mongóliában
V. rész

az üzletekbe viszi a kenyeret. 
Szerencsére az első bemutat
kozó napon szélcsendes idő 
volt, azaz a szél csak enyhén 
fújdogált. Bezzeg van kutya
világ nagyobb szél esetén.

A délutáni órákban érkez
tünk meg a magyar és mon
gol zászlóval feldíszített tábor
ba, erre a kis magyar szi
getre, ahol a már kindolgozó 
magyarok fogadásunkra siet
tek. Volt nagy öröm, — az el
sőévesek nem győzték mesélni 
eddig tapasztalt élményeiket, 
az „öregek” a másodévesek 
már csak legyintettek, majd 
megunjátok még hét hónapon 
keresztül nézni ezeket a dom
bocskákat — mondták. Itt 
Mongóliában a tábor kiválasz
tásnál két főszempontot kell 
figyelembe venni: elsősorban a 
szélvédettséget és nem utolsó
sorban a vízellátottságot, kü
lönben is a keleti rész elég 
vízszegény terület. 1968-ban 
szerencsére már egy kiépült 
táborba Jöttünk vissza, amely 
az ún. Bajan-gol (Gazdag 
völgy) mellett települt. Az elő
ző évben ásott, ötméteres kút 
nemcsak kiváló minőségű vi
zet adott, hanem egész időn 
át a hús tárolásnál a legjobb

hűtőszekrényt jelentette. A 
csoport nagy része a kezdeti 
időszakban lakókocsikban élt, 
majd a létszám növekedésével 
jurtákat állítottunk fel, így 
valóban mindenki kényelme
sen elhelyezkedhetett. A tábor 
legfontosabb objektuma, a 
konyha, külön jurtában volt, 
ahol szakácsunk hazalas, íny
csiklandozó illatokat varázsolt. 
Az étkezési alapanyag Ma
gyarországról jött, a húst és 
a kenyeret pedig itt szereztük 
be. Az itt sütött kenyérről a 
legjobb véleménnyel nyilat- 
kozhatom, ízre és külsőre még 
a hazai pékek is megirigyel
hetnék. A Baron-urti pékség
ben a kenyéren kívül, az it
teni szokásoknak megfelelő 
teasüteményeket sütnek,
amely a távolabbi települések 
boltjaiban hetekig áll, érlelő
dik - keménységre a kvarc
cal vetekszik — kizárólag csak 
forró teába mártva fogyaszt
ható. Egyszer vendégségben 
ilyennel kínáltak, majd az 
összes fogam odaveszett. A 
hús beszerzése sem okozott 
különös problémát, a megyei 
párt- és tanácsi vezetők a 
legnagyobb készséggel támo
gattak, segítettek bennünket.

Utasítást adtak az Illetékes 
szerveknek, hogy a benyújtott 
igénylés alapján teljesítsék ké
résünket. Még jól emlékszem 
arra a napra, amikor a me
gyei állatrorgalmi vállalatnál 
tíz marhát és öt disznót kér
tem. Jót nevettek és a disznó 
helyett a birkára próbáltak 
agitálni, végül aztán sikerült 
alátámasztani és megmagya
rázni a disznóhús iránti ra
gaszkodásunkat. Közölték,
hogy innen nem messze (160 
km-re) a megye egyedüli ser
tés farmján a kért mennyisé
get megkapjuk.

Az elkövetkező vasárnapon 
négy magyarral elindultunk az 
50 km-re levő járási központ
ba (szomonba), hogy az első 
marhavásárlást nyélbe üssük. 
Nagy szenzációt keltett a fa
luban a megjelenésűnk, a gye
rekek szerte futottak és vit
ték a hírt az „ungur”-ok (ma
gyar) érkezéséről. Mindenki 
látni akarta az öreg Csepe
lünket, a motorok szakértőbb
je megrohanta a fülkét és 
minden gombot nyomkodott, a 
végén megértük rábeszélni a 
kíváncsiskodókat a kiszállásra. 
A szomon-vezető által adott 
mongol kfséró társaságában

folytattuk útunkat az Innen 
kb. 20 km-re levő brigádhoz. 
Az utazás, tényleg úgy volt 
mint a mesében, mentünk 
mendegéltünk, de 40 km után 
egy marhát sem láttunk, a 
tűző nap pedig bőségesen osz
totta 45 fokos melegét. Az 
ivóvizünk elfogyott, a Csepel 
vize forrni kezdett. Mindössze 
egy szerencsétlen lovat lát
tunk sántikálni a nagy pusz
taságban. Amint meglátott 
bennünket közeledett felénk, 
mintegy oltalmat keresve. Az 
itteni állatvilág már hozzászo
kott a kemény, szigorú ter
mészethez, az állatok sokszor 
napokat bandukolnak, hogy 
valami vizet, iszapos, sós, szi
kes vizet találjanak, amelyik 
aztán lebénul, megsántul, nem 
bírja az iramot, előbb utóbb 
elpusztul. Már 50 km-t mutat 
a kilométeróra, mig végre tíz 
év körüli, lovas gyereket lá
tunk lasszóval a kézben szá
guldani. „Irszen” (megérkez
tünk) mondja a mongol kí
sérő. Amíg a brigádvezetö jur
tájában kifújtuk a fáradalmat, 
egy hatéves kislány és a tízév 
körüli gyerek lasszóval a ko
csihoz vezették a kiválasztott 
ukr-t (tehenet). Visszatérve a 
szomon-ba, már néhány ün
neplőbe öltözött mongol barát 
várt bennünket, hogy a szo
kásoknak megfelelően kedves 
kis családi ünnepségükre meg
hívjanak. A meghívásnak 
örömmel tettem eleget, annál 
is inkább, mert a népszoká
sok mindig érdekeltek. Egy 
szépen berendezett jurtában 
családi ünnepség zajlott le, 
ahol a házigazda (fiatal állat

orvos) szülei, rokonsága vettek 
részt. Az itteni szokás szerint, 
amikor az első szülött három 
évét betölti, úgynevezett „haj- 
nyirási” ünnepséget tartanak. 
Az Idősebb rokon elsőként ol
lóval a gyerek hajából egy 
kis tincset vág le, majd ezt 
a műveletet a többi rokonok 
is követik. Az összegyűlt ha
jat a gyerek kis vánkosába 
helyezik. Ilyenkor a rokonság 
sajtot, kumiszt, a távolabbról 
jövők pedig értékesebb aján
dékot hoznak. Amint a jur
tában, a vendégnek kijáró kö
zépső helyen törökülésben fog
laltam helyet, egy nagy tálat 
(benne egy késsel) raktak 
elém még párolgó, főtt birka
hússal. A levágott hússzeletét 
rágógumi módjára rágcsáltam, 
majd minden falatot „arhi” 
(38 fokos mongol pálinka) se
gítségével csúsztattam le. A 
helyzet csak akkor kompliká- 
lódott, amikor az előttem levő 
pürköltszemű birkafejjel kí
náltak. Szerencsére jól sike
rült az időzítés, a Csepelben 
maradt magyar gépkocsivezető 
dudálással jelezte az indulást, 
így hát a pörkölt birkaszemet 
békén hagytam és nagy köszö
nések mellett eljöttem. A tá
borban levők már elénk siet
tek, a szakács pedig a főző
kanállal fenyegetett az eddigi 
késésért — de helyrehoztuk a 
hibát — a szomon-i ünnepi 
birkahús után a maradék 
hagymás rostélyost és fánkot 
mind megettük.

Következik: VADÁSZAT
MONGÓLIÁBAN

FROHLICH GYULA
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A szocialista brigádok értékelése és elismerése

Az új kitüntetési rendszer alkalmazása
„Szocialista módon élni, dolgozni, tanulni.”

Szocialista brigádok tanácskozása a II. üzemben
Befejezéshez közeledik a 

szocialista brigádok 1970. 
évi munkájának értékelése. 
Az értékelés megkülönböz
tetett figyelmet érdemel az
ért is, mert — az 1970. 
évi tevékenység alapján — 
első ízben kerül sor a szo
cialista brigádok új elis
merési és kitüntetési rend
szerének alkalmazására. Az 
értékelő munka eddigi ta
pasztalatainak ismeretében 
elmondható, hogy üze
meinkben érvényesül a 
Kormány és SZOT Elnök
sége együttes határozatának 
célkitűzése; az, hogy a — 
múlttól eltérően — nem a 
mozgalomban eltöltött idő 
a meghatározó, hanem az 
egyes szocialista brigádok 
tevékenységének színvona
la, tartalma, gazdasági és 
társadalmi hasznossága, az 
adott kollektívák szocia
lista jellegének foka, a 
„hármas jelszó” megvalósí
tásában elért eredményei, 
a fejlődés mértéke. Helye
sen járnak el üzemeink, 
amikor a címet elért kol
lektívák közül azokat ré
szesítik elismerésben, ki
tüntetésben, amelyek az 
elvárásoknak és követelmé
nyeknek kiemelkedő mó
don tettek eleget, s ame
lyek össztevékenységében 
jelentős fejlődés tapasztal
ható. A már idézett Kor
mány, SZOT Elnökségi ha
tározat még következete
sebb jövőbeni végrehajtása 
érdekében kérjük üze
meink gazdasági, társadal
mi szerveit, hogy most, az 
év kezdetén tegyenek aján
lásokat és állítsanak köve
telményeket a szocialista 
brigádok elé. Vegyék fi
gyelembe lapunk január 
15-i számában megjelent 
vállalati „Felhívás”-t. A 
munkával kapcsolatos és a 
szocialista emberi viszo
nyok, a közösségi magatar
tás fejlesztésére irányuló 
konkrét feladatok meghatá
rozásával segítsék elő a 
brigádok éves vállalásának 
kialakítását; mindezek ha
tékonyan elősegíthetik az
1971. évi tervcélkitűzések 
és munkahelyi programok 
eredményes teljesítését.

Hasznos motorjai 
a munkaversenynek

Az 1970. évi szocialista 
brigádmozgalom értékelé
sénél a Il-es sz. Bánya
üzem vezetősége, a társa
dalmi szervek vezetői meg
állapították, hogy: az üzem
nél folyó szocialista bri
gádmozgalom 1970. évben 
is hasznos motorja volt a 
szocialista munkaverseny
nek, az üzem tervfeladatai
nak végrehajtásában. To
vább növelte a munka kol
lektívák összekovácsolódá- 
sát. Elősegítette a szocia
lista gondolkodás, szocia
lista embertípus formáló
dását. Az üzem vezetése 
ez évben is kéri és igény
li a szocialista brigádok se
gítőkészségét, kezdeménye
ző készségét, a feladatok 
megoldásában. Az erkölcsi 
elismerést jelentő kitünte
tő Szocialista brigád cím 
adományozása mellett 
mintegy 120 000 Ft pénz
jutalomban részesülnek 
szocialista brigádjaink. Az 
év elején 86 brigád és 
részleg, 875 fővel nevezett 
be a mozgalomba. Az ér
tékelés során 66 brigád 
megkapta a kitüntető cí
met, hét brigád megtar
totta a Szocialista brigád 
címet és tizenhárom volt 
azon brigádok száma, akik 
nem kaphatták meg 
a Szocialista brigád címet.

A 66 brigádból négy bri
gád arany, 12 brigád ezüst, 
31 brigád bronz, hét bri
gád Szocialista brigád-zász
ló és tizenegy brigád Szo
cialista brigád oklevél el
ismerésben részesült. Egy 
brigádunkat, a Ságvári 
Endre háromszoros arany
érmes, tizenegyszeres szo
cialista brigádunkat a 
„Vállalat kiváló brigádja” 
megtisztelő cím adományo
zására terjesztettük fel. A 
csapat 1959-ben úgy a vál
lalaton, mint az üzemen 
belül elsőként nevezett be 
a szocialista brigádmozga
lomba. A Szocialista bri
gád címet első alkalommal 
1960-ban nyerte el, azóta 
folyamatosan megtartotta 
azt. Legnagyobb érdeme a 
brigádnak, hogy mint az 
üzemen, mint a vállalaton 
belül kezdeményezője, út
törője volt a mozgalomnak 
és minden évben kiemel-' 
kedő termelési eredménye
ket ért el. Szakmányos ter
vüket 1970. évben 132,7%- 
ra teljesítették. A vállalat 
által szervezett munkaver
senyben több évben értek 
el első, második helyezést. 
Az 1970-es évben a moz
galomba benevezett 875 fő
ből 655 fő kap valamilyen 
című szocialista brigád el
ismerést. Így 46 fő arany, 
85 fő ezüst, 259 fő bronz, 
114 fő zöldkoszorús jel
vényt, 151 fő Szocialista 
brigád oklevelet.

összeségében a szocialis
ta brigádjaink zömében a 
„hármas jelszó” értelmében 
folytatták tevékenységüket, 
eleget tettek a szocialista 
módon dolgozni, élni, ta
nulni jelszónak, amelyet a 
fenti értékelés is tükröz. 
Az üzemvezetés és a szak- 
szervezet részéről szocialis
ta brigádjaik ez évben is 
részesülnek minden segít
ségben, hogy sikerekben 
gazdag, eredményes mun
kát végezhessenek.

A hármas jelszó jegyében
Január hó 26-án a volt 

I. üzemben megtartott 
rendkívüli termelési ta
nácskozásokon került sor 
szocialista brigádjaink 
munkájának értékelésére és 
végzett munkájuknak meg
felelő fokozat odaítélésére. 
Az értékelés során komoly 
gondot jelentett egyes szo
cialista brigádjainkkal meg
értetni, hogy végzett mun
kájuk alapján alacsonyabb 
fokozatot értek el, mint az 
előző évben. Mert ilyen is 
volt. Legyen ez tanulság 
a szocialista brigádmozga
lomban résztvevő vala
mennyi munkabrigád szá
mára és be kell látni, hogy 
ma már nemcsak egyedül 
és kizárólag a termelési 
eredmények döntik el a 
Szocialista bridág cím fo
kozatának megítélését. Ma 
már nagyobb igényeket kell 
támasztani szocialista bri
gádjainkkal szemben is. 
Mindezek figyelembe véte
lével a termelési tanácsko
zások döntése alapján ter
melő brigádjaink az alábbi 
címeket érték el:

Arany jelvényt kaptak: 
Emmer László, Keresztes 
Mihály, Szijjártó Imre, 
Panta Antal, Mihályi Sán
dor és Magyar János csa
pata. Ezüst jelvényt ka
pott: Kondás István bri
gádja. Bronz jelvényes csa
pataink: Hajnal Emil, En- 
der Sándor, Kalapis János, 
Török Imre és Varga Ist
ván brigádja. Brigádzászló 
tulajdonosok; Biri János, 
Gáspár Ferenc, Budai Sán
dor, Arnold József, Schön 
Fülöp csapatai. Oklevelet

kapott: Gácsligeti János,
Kakas Ferenc, Kinczler Jó
zsef, Szabó Miklós, Panov 
József, Kocsis Miklós, Tö
rök György, Szlama János, 
Steiner József, Sztany Ká
roly és Balla Sándor bri
gádja.

Termelő brigádjaink kö
zül tizenhárom csapat nem 
tett eleget vállalásának, il
letve az értékelés szerint 
nem feleltek meg a szocia
lista brigádmozgalom hár
mas jelszavának.

Simon—Büki—Györkös

Fokozott felelőséggel 
az üzem összmunkájáért

Tervteljesítést elsősorban műszakfejlesztéssel
Bakonyán már az 1970-es 

év folyamán is minden hó
napban műszaki tanácsko
zást tartottak az üzemve
zetés, a részlegvezetés és 
az egyetemi diplomával 
rendelkezők részvételével. 
Ezeken a tanácskozásokon 
egy-egy előre kijelölt szak
ember ismertette az egyes 
üzemrészek munkájának 
részletes elemzését, ezen 
belül a problémákat, a fel
adatokat, valamint azokat 
a területeket, ahol „lehet 
még tenni valamit”. A be
számolót a műszaki tanács
kozás résztvevői megvitat
ták, javaslataikkal kiegé
szítették, az elfogadott ha
tározatokat pedig megvaló
sították.

Ez évben is folytatni kell 
ezt a gyakorlatot — hatá
rozott múlt évi utolsó ülé
sén a műszaki tanács. Ja
nuár végén az összegyűlt 
résztvevők előtt dr. Tisza 
István főmérnök ismertette 
az 1971. éves programot:

„Az 1971-es év komoly 
feladatokat ró az üzemre. 
Teljesítmény növekedést 
kell elérnünk minden vo
nalon, de ebben az évben 
az üzemvezetés szeretné, 
hogy a terv teljesítését ne 
az izomerő fokozott kihasz
nálásával érjük el, hanem 
inkább a műszaki fejlesz
tés segítségével. Ennek a 
programnak alapján a kö
vetkező témák kerülnek 
1971. évben feldolgozásra: 
Fejtési közvetlen költségek 
statisztikai vizsgálata, az 
új gazdasági szabályozók
hoz igazodó körletgazdálko
dás, optimális robbanó

A D—5-ös jelentkezik

Téli
Nem katonai rejtjelekkel 

adott jelentésről van szó. 
Már több éve így jelent
kezik minden reggel Rüc- 
kert Menyhért az SZ—100- 
as dózer kezelője. Általá
ban megszokott e jelentés, 
hiszen különös probléma 
nincs munkájával. Nagy 
tapasztalatú gyakorlati em
ber, és önállóan megold 
sok problémát. Nem így 
történt a decemberi első té
li roham idején. Késett a 
bejelentkezés, mint később 
kiderült, a gép kezelője 
csak nagy nehézség árán 
tudott életjelt adni magá
ról. Végül a rádió mégis 
megszólalt. Azonnal segít
séget kérek! A Mecsek 
északi oldalán, Petőchöz 
több kilométerre vesztegel 
gépem az erdő mélyén, hó
fúvásban. Lánctalpszaka
dás! Szolgáltató tizem erő- 
gépüzemegység vezetője

Január 31-én a II. üzem 
dolgozói összevont szocia
lista brigádértekezletre jöt
tek össze.

A megjelenteket Körös
hegyi István szb-titkár elv- í 
társ üdvözölte, majd ismer
tette a napirendet.

Ennek keretében első
ként Büki Sándor műszaki 
titkár elvtárs értékelte az 
elmúlt évi eredményeket 
körletenként, majd a csa
patokat külön-külön is. Ez
után az 1971. évi verseny- 
felhívást olvasta fel.

Bogár Imre személyzeti

anyag fajták és mennyisé
gük, vágathajtás hatékony
sága, biztosításfajták és 
használatuk, vájvégi vesz
teségidők vizsgálata, szel
lőztetés hatása és önkölt
sége, fejtésközi gurítóhaj
tás önköltségének vizsgála
ta, fúrókeret és folyama
tos szállítóberendezés hasz
nálata, mechanikus és hid
raulikus tárnok, valamint 
betonpillérek alkalmazha
tósága az üzemben.”

Látható, hogy a műszaki 
tanács 1971. éves program
ja gazdag és rendkívül szé
leskörű. Azonban sem az 
üzemvezetés, sem a részt
vevők nem isznak előre a 
medve bőrére. Ebből a té
mamennyiségből hacsak 
egy-egy eredményes lesz, 
már az is nagy fejlődést 
és előrelépést jelent az 
üzemnek. Ennek vizsgálata 
céljából félévkor értékelni 
fogja a műszaki tanács az 
addigi tevékenységét, és az 
értékelés alapján szabá
lyozza majd a II. féléves 
programját.

Valami tehát ismét el
kezdődött. Reméljük és 
szívből kívánjuk, hogy a 
műszaki fejlesztés terén a 
II. sz. Bányaüzem sok szép 
eredményt produkáljon.

Érdi Krausz Gábor

kép
felméri a helyzetet. Gyors 
intézkedés, már indul is 
önkéntes jelentkezés alap
ján a szerelők kis csoport
ja egy GAZ—63-as típusú 
összkerék-meghajtású gép
kocsin.
Űjabb jelentés! A D—7 gép 
a III. üzem bejáratánál 
egy 12 tonnás gépkocsit 
mentett az árokból, a sí
kos út és rossz látási vi
szonyok miatt ő is mozgás- 
képtelenné vált. Csak a 
tett segít. A műhelyből 
újabb mentő csoport indul 
teljes technikai felszere
léssel. Pár órás megfeszí
tett munka és az erőgépek 
újból dolgoznak. A mentő 
szerelők fáradtan vonulnak 
az öltözőbe, de mosolyog
nak. A gépkezelők nem 
hívták őket hiába.

Kovács V. Sándor

vezető elvtárs a gondos
kodásról szólt, amely üze
münk dolgozóinak szakmai 
és politikai továbbképzésé
re irányul. Az 1971. évi ok
tatási tervből megtudhat
tuk, hogy indul vájár, se
gédvájár, robb, mester, 
robb.-anyag kamra kezelő 
tanfolyam, valamint vas
ipari szakmában betanított 
szakmunkás tanfolyam. 
Ezenkívül lehetőség van 
általános iskolai, középis
kolai és technikumi tanul
mányok végzésére is. Mind
ezek mellett a politikai ok
tatások különböző formáira 
is biztosítottunk alkalmat.

Dr. Tisza István főmér
nök elvtárs az 1971. évben 
üzemünk előtt álló műsza
ki feladatokról beszélt, me
lyeknek lényege egy mon
datban: „Teljesítmény nö
velés—önköltség csökken
tés.” Az előbbit nem any- 
nyira az izomerő fokozá
sával, mint inkább műszaki 
fejlesztéssel és jobb szer
vezéssel, míg az utóbbit 
nagyarányú, okos takaré
kossággal kívánjuk elérni.

Tennivalónk akad bőven! 
Ilyenek pl.: Fejtésben a 
pásztafejtések arányának 
növelése, az üregek beton
pillérrel való biztosítása. 
Több szeletben művelt len
csékben a padolás drótháló 
— felesfa kombinációval 
való megoldása stb.

Vágaton új típusú ván
dorváltók alkalmazása. A 
biztosításnak mindig a kő
zet pillanatnyi minőségétől 
függő megválasztása. Ezzel 
előtérbe helyezzük a főte- 
csavar — drótháló — tor- 
kr'ét biztosítását, az ún. 
ideiglenes biztosítást (U- 
vas, betonvas), TH-gyűrűk 
alkalmazását. Ezzel a vá
gatszelvények csökkentését 
is megtudjuk valósítani. 
Tehát — amint látszik — 
fát csak a legszükségesebb 
esetben kívánunk felhasz
nálni. Akkor is nagyon 
ügyelve a méretes fák be
szerzésére és a visszadara
bolt faanyag ismételt be
építésére. Űj fúróállványt 
vezetünk be és a fogás
mélységet is növelni akar
juk. Megszerveztük — az

Műszaki konferencia, 
szakmai továbbképzéssel

A munkaversenyben egyre nagyobb szerep jut 
a kezdeményezéseknek és megvalósításuknak

Két feladata volt a ja
nuár 30-án megtartott mű
szaki konferenciának. Első 
az önértékelés és értékelés 
utáni javaslattétel az üzem
vezető, az üzemi szb és 
KISZ-bizottság felé a „Szo
cialista részleg” cím oda
ítélésére, második a de
cemberben lebonyolított, az 
üzem aknászait érintő szak
mai, politikai és általános 
területen történt felmérés 
eredményeinek ismertetése. 
Élénk, a jövőre nézve is 
hasznos útmutatásokat 
eredményező vita követte 
Németh Lajos főmérnök 
elvtárs, az értékelő bizott
ság elnökének beszámoló
ját. Elmondotta, hogy csak 
olyan vállalásokat, illetve 
teljesítéseket lehet elfogad
ni, melyek előrelépést je
lentenek. Ilyen szempont
ból dicséretes a bányafúrás 
részleg tevékenysége, mert 
— mint Wirth Béla elv
társ elmondotta és az el
múlt év folyamán tapasz
talhattuk is —, látták, hogy 
terveket csak kezdeménye
zésekkel lehet teljesíteni és

eddig sok elveszett vájár 
munkaidő megtakarítására 
— a robbanóanyagnak a 
robb, mesterek által való 
munkahelyre szállítását is.

A más egyéb intézkedé
sek mellett kérjük üze
münk dolgozóit, hogy sa
ját javaslataikkal, észrevé
teleikkel is adjanak segít
séget tervünk ismételt tel
jesítéséhez.

Lábán János üzemvezető 
elvtárs ismertette az 1970. 
évi termelési eredménye
ket, majd az előttünk álló 
további feladatokat részle
tezte. Ezek közül is a leg
fontosabb, hogy új techno
lógiák bevezetésével emel
jük a teljesítményeket 
Ebből a célból külön tech
nológus csoportot hoztunk 
létre.

Szükséges a különböző 
munkafolyamatok szerve
zett összehangolása (pl. 
termelő csapatok — laka
tosok stb.). Takarékoskod
junk jobban az anyagokkal, 
mint pl. a vídla és a rob
banóanyagok. Nem kielégí
tő a baleseti mutatónk sem, 
s így közel 1 millió forintot 
kell különböző baleseti kár
térítésekre kifizetnünk, 
amelyet pedig hasznosabb 
sélra is tudnánk fordíta
ni.

Nagyobb súlyt kell he
lyeznünk a társadalmi tu
lajdon védelmére, a fusi
zások és lelkiismeretlen 
munkavégzésből eredő ron
gálások megszűntetésére, az 
új dolgozók megbecsülésé
re stb.

Végezetül a szocialista 
brigádok segítségét kéri az 
1971. éves tervteljesítéshez, 
hisz ők biztosították első
sorban az elmúlt évi jó 
eredményeket is.

Simon Sándor elvtárs 
vállalati szb részéről szólt 
még dolgozóinkhoz.

Majd az egyes részlegek 
a számukra kijelölt helyi
ségekbe vonultak, hogy az 
idei évre szóló brigádválla
lásaikat megtegyék.

Nagy Sándor

nem vártak felső utasítá
sokra, önállóan oldották 
meg feladataikat. Részle- 
gink a gazdasági és kul
turális tevékenységen túl 
elsősorban a szocialista tar
talom erősítésére összpon
tosítottak, s ennek helyes
ségét eredményeik bizo
nyítják.

A konferencia a vita 
után részlegenként — az I. 
körlet kivételével — javas
latot tett a Szocialista cím 
elnyerésére. A konferencia 
második napirendi pontját 
alkotó felmérés — főmér
nök elvtárs szerint —, nem 
abszolút jellegű, a jövőben 
lesznek még hasonló fel
mérések. Ezek eredményeit, 
az elméleti tudás gyakorla
ti alkalmazásának figye
lembevételével, mindenkor 
számításba kell venni a be
sorolásoknál és az ellátan
dó munkaterület kijelölésé
nél. A felmérés során leg
jobbaknak bizonyult akná
szoknak Németh elvtárs ju
talmat adott át.

Csontos István
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Jubileumi közgyűlés az Ércbányásznál HÍREK

Az elnökségben helyet foglalt: (balról-jobbra) Eckert 
Péter, Dr. Csernus Kálmán, Tóka Jenő, Kovács Ist

ván, Bödő László, Ilucker Ferenc.

Budi Dezső, a Pécsi Bányász SK elnöke átadja a 
Bányász Sportkör ajándékát.

Január 24-én, fennállásának 
15. évfordulóján jlnnepi köz
gyűlést tartott az Ércbányász 
SC. A szakosztályok és spor
tolók képviselőin kívül jelen 
voltak a vállalat vezetői is: 
Tóka Jenő igazgató elvtárs, 
Kovács István. a vállalati 
pártbizottság titkára és Rácz 
Gyula, a vállalati szakszerve- 

. zeti bizottság titkára. Rózsa
hegyi Mátyás elvtárs, a városi 
TS nevében köszöntötte a köz
gyűlést. Résztvettck a jubi
leum megünneplésében a Pé
csi Bányász, a PVSK és a 
PBTC képviselői is. Vértes Jó
zsef, az MIISZ megyei elnök
sége nevében mondott köszön
tést. Bödő László az elnökség 
beszámolójában felelevenítette 
az elmúlt 15 év legfontosabb 
eseményeit. Részletesen ismer
tette az 1970-es év sport si
kereit és beszélt az egyesület 
előtt álló feladatokról. Egye
sületünk 1956. január Irén ala
kult, mint a Pécsi Bauxitbá
nyász Sportklub. Ide kívánko
zik azoknak a sportemberek
nek a neve, akik résztvettek 
a megalakításban: Gácsi Má
tyás, az akkori vállalati igaz
gató volt a klub első elnöke. 
Illés József, Keffel Róbert, 
Marinov Dezső, dr. Marton 
István, Szmolka József és még 
mások sokat tettek a megala
kítás érdekében. Ahogy az ál
talában lenni szokott, a lab
darúgó szakosztály alakult 
meg elsőnek. Ezt követően 
pedig sorban az asztalitenisz, 
kézilabda, modellező, úszó és 
sakk szakosztályok. 1950-ban 
a teke és a természetjáró, 
majd két évvel később a ví
zilabda, amely azonban 1968- ; 
ban megszűnt. A két legfia
talabb szakosztályunk az 1967- 
ben alakult kosárlabda és a 
néhány hetes kajak-kenu szak
osztály.

1962-ben vette fel az egyesü
let a Pécsi Ércbányász nevet. 
Ettől az időponttól lehet szá
mítani az egyesület nagyobb 
ütemű fejlődését. A Jelenleg 
működő kilenc szakosztály 
mindegyike szép sikereket ért 
el az elmúlt 15 év alatt, illet
ve megalakulása óta. Különö
sen eredményes volt az elmúlt 
1970-es esztendő. Az asztali
teniszezők megalakulásuk után 
azonnal az NB II-ben kezd
tek. A sikeres esztendő az 
1961—62-cs volt, amikor meg
nyerték a bajnokságát és az
óta az NB I-ben játszanak. 
Hat évig viselték a „Legjobb 
vidéki csapat” címét. Az or
szágos vidék bajnokságokon 
versenyzőink évek óta vezető 
szerepet játszanak. A kézilab
da csapat 1966-ban nyerte meg 
a megyei bajnokságot és ke
rült az NB II-bc. 1970 a szak
osztálynak is eredményes esz- j 
tendeje volt, hiszen ismét ma- | 
gasabb osztályba, az NB I-be 
jutottak. Az óriási fölénnyel 
nyert bajnokság mellett sike
resen szerepeltek az MNK-ban 
is: négy NB I-es csapat kive- 
résével szerezték meg az igen 
értékes harmadik helyet. A I 
kosárlabda fiatal, de eredmé
nyes szakosztály.

A legnépszerűbb szakosztály ! 
- a labdarúgók útja is töret- j 
len volt. 1965-ben kerültek az j 
NB III-ba, ahol csak egy évig 
játszottak. Az NB Il-be az el
ső évek keserves küzdelme 
után, 1968-ban és 1969-ben már 
az élcsoporthoz tartozott a 
csapat és az elmúlt évben a 
labdarúgók is a legsikeresebb 
évet zárták. Biztos fölénnyel 
nyerték meg a félfordulós baj
nokságot, és ezzel egyúttal az 
ezüstlabda és ezüstserleg dija
kat is. Az 1970-71-es bajnoki 
év első fordulója is sikeresen 
zárult, hiszen az őszi forduló 
befejezése után a csapat az 
első helyen áll.

A sakkozók éveken keresz
tül voltak másodlkok az NB 
II-ben, míg végül az elmúlt 
szezon nekik Is meghozta a 
régen várt eredményt: beju
tottak az NB I-be. Az úszó- I 
szakosztály fejlődését nem le- j

hét magasabb osztályba kerü
léssel mérni. Itt az egyéni 
eredmények összesége teszi ki 
a csapat erejét. A fejlődés 
legjellemzőbb kifejezői az or
szágos vidéki bajnokságon a 
pontversenyben elért helyezé
sek. 1959-ben még a 13. helyen 
voltak, 1967-ben pedig a má
sodik helyet sikerült kivívni. 
1968 óta nincs hivatalos pont
verseny, de az eredmények 
alapján tartják a harmadik 
helyet az egyre erősebb me
zőnyben. Említett szakosztá
lyaink zöme nemcsak az Érc
bányász, de az egész megye 
legeredményesebb csapatai is. 
Sakk csapatunk az egész Du
nántúl egyetlen NB I-es csa
pata. Az asztaliteniszezők 
csak a múlt évben engedték 
át a „Vidék legjobbja” címet. 
A jelenleg érvényben levő 29 
felnőtt megyei csúcsból 22 fű
ződik ércbányász úszó nevé
hez. Az Ércbányász verseny
zőinek nevét az elmúlt évek 
során országszerte megismer
ték. Ribli Zoltán nemzetköz'i 
sakkmesterünk, mint magyar 
válogatott résztvett a legutób
bi olimpián és része volt a 
második hely megszerzésében. 
Ezt követően ifjúsági Európa- 
bajnokságot nyert. Az Arató 
—dr. Iloryáth—Balázs asztalite
niszező hármas, évek óta egy
más között osztozik az orszá
gos vidék bajnokságon. Szalay 
Judit, Hámori Jenő, Juhász 
Gábor, Mátrai Árpád, Abay 
László, Dunai Zsuzsa nevét 
uszodaszerte ismerik.

Létesítmények terén sport
klubunk, kezdetben nem volt 
elkényeztetve. Egyik pályáról 
a másikra történő vándorlás 
után a döntő lépés 1967-ben 
következett be: az újmecsck- 
áljai játszótér egy része az 
Ércbányászé lett. Füves és vö
rössalakos labdarúgópálya, bi
tumenes és két vörössalakos 
kézilabdapálya épült itt. Lé
tesítmény helyzetünk az el
múlt évben tovább javult, mű
anyag kosárlabdapálya épült 
és a Leővey Gimnázium tor
natermében végre az asztali
teniszezők is megfelelő helyet 
kaptak. A létesítmények épí
tésénél meg kell említeni az 
egyes üzemek igen Jelentős 
támogatását is. Elsősorban az 
I-es és Il-es Bányaüzemek, a 
Szolgáltató és Ércdúsító Üze
mek adtak komoly segítséget. 
A vállalat részéről nyújtott 
támogatást az MTS Országos 
Tanácsa is elismerte és a 
„Testnevelés és sportfejlesztés
ért” kitüntetést adományozta 
a vállalatnak.

Annak ellenére, hogy a lé
tesítmény építés vonatkozásá
ban történt az utóbbi években 
a legnagyobb előrehaladás, 
ezen a területen vannak a 
legkomolyabb további felada
tok. Az úszóknak szükségük 
lenne fedett verseny-, és több 
tanmedencére. Egyre égetőbbé 
válik a klubhelyiség építése, 
ahol végre a sakkozók is ál
landó helyet kapnának. Az 
Ércbányász SC 15 éves sikeres 
fejlődését 'nagyrészt annak a 
sokszász sportszerető ember
nek köszönheti, akik a 15 év 
alatt a szakosztályokban, el
nökségben önzetlenül tevé
kenykedtek. Köszönhető annak 
a nagyarányú támogatásnak, 
amelyet vállalatunk vezetőitől 
kapott. Az utóbbi évek dina
mikus fejlődésében különösen 
jelentős szerepük van vállala
tunk jelenlegi gazdasági és 
társadalmi vezetőinek. Sikeres 
15 évet zár az Ércbányász SC. 
Az eredményekért elismerés 
illeti a sportolókat, vezetőket 
egyaránt. A Jövőre nézve pe
dig irányadóak lehetnek Ko
vács elvtárs hozzászólásaként 
mondott szavai: a vállalat ve
zetői a fejlődésben minden 
segítséget megadnak, ugyan
akkor a sportolóktól ugyan
ilyen becsületes, áldozatkész 
helytállást várunk.

ROZSA IVÁN

Bereczki Péter sakkmester-jelölt átveszi az emlék
plakettet.

Magyar siker Hollandiában

Ribli Zoltán 
Európa- bajnok

A z eredményeiről is- 
mert, csendes sze

rény sportember most egy- 
csapásra az érdeklődés kö
zéppontjába került itthon 
és külföldön egyaránt. A 
rádió, TV és a sajtó gyors 
hírben röpítette hírül: a 
hollandiai Groningen vá
rosában megrendezett if
júsági sakkversenyen Ribli 
Zoltán Európa-bajnokságot 
nyert. A jó hír hallatára 
érthető volt az az öröm, 
amely áthatotta a magyar 
sakkozók táborát, szűkebb 
körben a Pécsi Ércbányász 
sakkszakosztály vezetőit és 
tagjait, valamint a válla
lat dolgozóit. Hazaérkezése 
után Tóka Jenő igazgató 
elvtárs fogadta és jutalom
ban részesítette az újdon
sült Európa-bajnokunkat. 
Edzésen kerestem fel és 
beszélgettünk el múltjáról, 
jelenéről és a jövőről. Nem 
volt könnyű feladat szó
lásra bírni, szívesebben 
beszélgetett más témákról, 
ha sikereiről kérdeztem, 
szerényen igyekezett más
ra terelni a figyelmet. A 
legfrissebb esemény az
EB-n való szereplése.

Mikor érezted, hogy a
bajnokság a javadra for
dulhat verseny közben?

A negyedik forduló után 
bizakodtam, mivel a négy 
játszmát eddig megnyer
tem. Sajnos az ötödik for
dulóban vereséget szenved
tem és ez által a riválisok 
fél pontra megközelítettek. 
De ismerve Ribli Zoltán 
akaraterejét, kitartását és 
szívósságát, ezután még na
gyobb elszántsággal ver
senyzett a hátralevő ellen
feleivel szemben a siker
ért. A verseny folyamán 
volt egy kritikus helyzet. 
Mi is történt tulajdonkép
pen?

Igen, a jugoszláv Barlek 
ellen a nyolcadik forduló

ban. Az történt, ha elfoga
dom az ellenfelem felaján
lott döntetlenét, már EB 
vagyok, még most sem ér
tem miért, de visszautasí
tottam és tovább játszot
tam. Ha nehezen is, de 
győztem. Még most is a 
hideg ráz, ha visszagon
dolok erre a játszmára. 
Hát igen, a Eelsőmalom ut
cától a hollandiai sikerhez 
nagyon sok munkára és 
szorgalomra volt szükség. 
Visszatekintve gyermekko
rára, olyan volt mint a 
többi hasonlókorú gyerme
ké. A sakk iránt való sze- 
retete már hatéves korá
ban megnyilvánult. Kez
detben az édesapja volt a 
tanítómestere, de a meste
rét rövid idő alatt „kinőt
te”. Űj partnereket kellett 
keresni az egyre fejlődő 
„csodagyerek” számára. 
Szülei végül is a Pécsi Ki
nizsi sakkszakosztályába 
vitték, itt hamar felfigyel
tek kivételes képességeire. 
Nem sok időt tölthetett el 
itt, mivel a szakosztály 
megszűnt és a kinizsi sak
kozókat átvette a Pécsi 
Ércbányász SC. Ettől az 
időtől kezdve szinte szár
nyaló sebességgel bontako
zott ki tudása és vált egy
re híresebbé. Pályafutásá
nak legfőbb állomásai: alig 
15 éves (1965) és már gyer
mek fejjel mesterjelölt. 
1966-ban fordulópontja kö
vetkezik. Megnyeri az or-

I szágos vidéki felnőtt baj- 
‘ nokságát, majd egy évvel 
később az országos felnőtt 
bajnokságon indul és ki- 

j tűnő szereplésével bekerült 
| a döntőbe. Ha a döntőt 
j nem is, de elnyerte a mes
teri címet. Fejlődése az el- 

í következő években is tö- 
I rétién maradt. 1968-ban 
résztvett az ifjúságiak ré
szére rendezett bajnoksá- 

I gon és győzött. Egy évvel

— Február 3-án Dandó Ist
ván elvtárs, a BDSZ Közpon
ti Vezetőségének tagja által 
tartott szakszervezeti aktíva 
értekezleten mintegy 100 fő 
szakszervezeti tisztségviselő 
vett részt. A kötetlen beszél
getés során több időszerű prob
lémát vetettek fel aktíváink. 
A felvetett kérdésekből és 
ezekre adott válaszokból (szo
cialista brigádmozgalom, okta
tás, üdülés, csökkent munka
képességűek problémája, kor- 
kedvezmény stb.) kitűnt az a 
felelősségteljes, nem problé
mamentes, sokrétű munka, 
melyet felsőbb szakszervezeti 
szerveink a vállalati és üzemi 
szakszervezeti szervekkel kar
öltve végeznek szervezett dol
gozóink érdekében.

- A legényszállón a dolgo
zók problémáinak jobb meg
ismerése, valamint megvá
laszolása céljából „Kérdezz- 
Felclek” levelesládát helyeztek 
el. A ládába bedobott kérdé
sekre a szálló önkormányzati 
bizottsága válaszol.
Ugyancsak a szállón a dolgo
zók tájékozottságának szélesí
tése érdekében a Munka Tör
vénykönyvből minden héten 
két oldalt faliújságra helyez
nek.

SPORTHÍREK

később újabb dicsőséget 
szerzett a Pécsi Ércbá
nyásznak. Zalaegerszegen 
megrendezett versenyen 
nemzetközi mesteri csilla
got teljesített. A megren
dezett országos felnőtt ver
senyen az ötödik helyezést 
érte el. Az 1970-es év 
újabb állomást jelentett a 
fiatal sakkozó életében. 
Résztvett az EB ifjúsági 
versenyen, ahol holtver
senyben Adorjánnal az el
ső helyen végzett. Ezt kö
vette még ebben az évben 
az olimpiai csapatbajnok
ság, amelyről ezüstérem
mel tért haza. És végül 
jött a groningeni szereplé
se, amely aranyat ért.

Továbbiakban elmondot
ta Ribli Zoltán, hogy nincs 
idő pihenni a sikereken, 
továbbra is fokozottan kell 
dolgozni, mert a versenyek 
színvonala mind erősebbek 
lesznek itthon és külföl
dön egyaránt.

Talán egy kicsit furcsa 
kérdés, mit kívánsz ma
gadnak az ejkövetkező 
évekre? — Valóban, egy 
kicsit furcsa, de őszintén 
válaszolok. Szeretnék to
vábbra is jól szerepelni ha
zai és nemzetközi verse
nyeken, főleg az Idén sor- 
rakerülő ifjúsági világ-baj
nokságon, Titkos vágyam, 
hogy megszerezzem a nem
zetközi nagymesteri címet.

Kovács Miklós

A Pécsi Ércbányász rendezé
sében sorrakerült megyei fe
dettpályás gyermek úszóver
senyen több kiemelkedő ered
mény született. A verseny fo
lyamán egyes korosztályban 
kitűntek: (11—12 éves) Várko- 
nyi Kati, Dombai Ági, Fili- 
szár Gábor, Kindl Agi, (delfin 
9—10 éves) Kovács Mariann. 
Ragoncsa Ferenc (öt számban 
lett első) és Kér Zoltán. Mell: 
(0—8 éves) Steiner Mónika és 
Hardi Emil.

Kizárták a hét éven aluli 
úszókat. A Pécsi Tanárképző 
Főiskola határozata alapján 
megszűntette az Ércbányász 
hét éven aluli gyermekek úszó 
oktatását. Az intézkedés nagy 
felháborodást keltett a kicsik 
és a szülők körében egyaránt. 
Ez a kizárás maga után von
ja azt a következtetést, hogy 
hátráltatni fogja az úszóokta
tást Pécsett.

Arató Csaba bravúrja Győ
rött. Győrött megrendezésre 
került országos vidék asztali- 
tenisz bajnokságán fölényes 
Ércbányász siker született. 
Arató Csaba ez alkalommal 
negyedszer nyerte meg az or
szágos vidék bajnokságát, mi
után a döntőben fölényes győ
zelmet aratott a kaposvári 
Szállnger ellen. A párosok 
versenyében is pécsi siker 
született Arató-dr. Horváth 
összetételű páros szintén győ
zött a Balázs-Irusza páros el
len.

Győzelemmel kezdtek sakko
zóink az OB I-ben. Az OB 
I-be jutott Ércbányász sakko
zói az első mérkőzésükön (itt
hon) 8:6 arányú győzelmet 
arattak a Debreceni Spartacus 
ellen. A hazaiak győzelmét 
Kádár, Palcsó, Glott, Karsai 
és Jávor szerezte, míg döntet
lenül Ribli, Krisztián, Berecz
ki, Szilárd, Kamarás és Ko
csis mérkőztek. Legközelebbi 
mérkőzésüket február 14-én 
Szegeden a Szegedi Vasút 
együttese ellen játszák.

K. M.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

Munkásszálló A épület I. 5.
Telefon: 14-61 Vállalati: 147 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft 

MEGJELENIK 
KETI1ETENKENT.

MEV Nyomda
Felelős vezető: Hangos Lajos

J — A legényszálló vezetősége 
í szezödést kötött a Moziüzem: 
' Vállalattal, amelynek értelmé

ben minden hétfőn játékfil
met vetítenek a szállóban, ó 
szórakozás, művelődés így 

j ..házhoz jön" és sikerét mi 
sem bizonyítja jobban, mini 

' hogy már az első előadásokon 
120—140 főnyi közönség töltöt- 

■ te meg a „szálló-mozit”.
- Bakonyán a műszaki fej

lesztési elképzelések kikísérle
tezésére és megoldására üzem
technológiái csoport alakult. 
Vezetője Karsai Ernő bánya
mérnök.

— Pártmunkások Harkány- 
! ban. Három turnusban 12C 
j pártmunkás vesz részt azon a 
' többnapos továbbképzés-soro- 
1 zaton, amelyet titkárok, szer

vező' titkárok és ágit. propo- 
1 sok részére tartanak.

- Jól szervezte meg a vál
lalati nőtanács a nőgyógyásza
ti szűrővizsgálatot. A központ
ból és az üzemekből több 
mint 230 nödolgozó vett részt

; a szűrésen.
— An. üzemi lakáselosztó 

bizottság a januári lakásosz
tásnál 31 üzemi dolgozó igé- 

' nyét elégítette ki. Ebben a 
i számban az áttelepültek nem

szerepeltek.

Szerkesztőségi üzenet
Illés Géza <11. üzem) szer

kesztőségünkhöz küldött leve
lét illetékeseknek továbbítot
tuk, az ügyben a lehetőség
hez mérten segítünk. Ennek 
eredményéről később tájékoz
tatjuk.

Berkes Sándor (II. üzem), 
Iloresny János (II. üzem), Pa
nov József (IV. üzem) elvtár
sak által beküldött anyagokat 
megkaptuk, köszönjük. Ebben 
a számunkban anyagtorlódás 
miatt leközölni nem tudjuk.

Szerkesztő bizottságunk kö- 
vetkező munkaértekezletét feb- 

' ruár 16-án 14.30 órakor tartjuk 
a szerkesztőség helyiségében.


